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további részletek a 4. oldalon

Következő számunk 2024. augusztus 28-án jelenik meg.

Az talán nem túlzó kijelentés, hogy a nyári hónapok alapesetben 
sem a túlzott politikai aktivitásról szólnak, helyi szinten pedig 
különösen igaz lehet ez az állítás. A frakciók mostani, már-már 
meglepően visszafogott hozzáállása azonban Kanizsán inkább 
kuriózum, elég, ha csak az 1 éve történteket elevenítjük fel.  

FÖLDRENGÉS

Lapzártánk napján, kedden délelőtt, 8 óra 43 perckor kelet-
kezett Magyarországon is érezhető földrengés a horvátor-
szági Kapronca közelében. Horvát beszámolók szerint 4-es 
erősségű rengés rázta meg Apatovec települését a felszín 
alatt 6 km-rel. A rengést Nagykanizsán és a térségben is 
sokan érezték. A beszámolók szerint dübörgés hallatszott és 
megrázkódtak a bútorok, a csillárok kilengtek, a polcokon 
a tárgyak csörögtek. A rengés epicentruma Nagykanizsától 
délnyugatra, légvonalban kevesebb mint 50 km-re volt. Ká-
rokról nem érkezett jelentés.

folytatás a 2. oldalon

Alaposan megosztja a közvéleményt az a jogszabály, amely 
lehetővé teszi, hogy az 55 év feletti katonákat átvezényeljék 
az iskolákba, ahol átképzés után akár taníthatnak is. A Szü-
lői Hang Közösség petícióval tiltakozott a törvény ellen, míg 
az általunk felkeresett oktatási intézmény szerint a rendelet 
leginkább a honvédelmi ismeretek tantárgy iskolai képzését 
érinti.

Államalapítás és az új ke-
nyér ünnepe, változatos 
programokkal és tüzijáték-
kal. Ez lesz augusztus 20-án 
Nagykanizsán.

6-7. oldal

Szaxofonozik, színművészeti szak- 
gimnáziumban tanul, az Imre Sán-
dor Szeretetszínház tagja. A 16 éves 
Gyenese Szulamit úgy érzi, hogy 
már „úton” és a helyén van. 

ÉRDEKES EMBEREK 81. ÁSÓ, KAPA, GEREBLYE 120.
Az aszály minden kiskerttulaj-
donost érintett az idei nyáron, 
ám még mindig lehet látni 
olyan területet, amelyen meg-
akad az ember szeme.

Nagykanizsán rendezték az 
IMBRA FSR Endurance el-
nevezésű robbanómotoros 
hajómodellező világbajnok-
ságot.

REMEK FUTAMOK, KIVÁLÓ HANGULAT

8-9. OLDAL 11. OLDAL 12. OLDAL

NYÁRI POLITIKAI 
PAUZA 

KANIZSÁN
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Cseresnyés, hiszen a tavaly au-
gusztusi, több mint 6 órás köz-
gyűlés egyik fő vitatémája volt a 
polgármester és az országgyűlési 
képviselő egyeztetéseiről készült 
beszámoló. A napirendben Ba-
logh László – egyebek mellett 
– így fogalmazott: „Cseresnyés 
Péter Képviselő Úrral történt 
legutóbbi találkozásom során 
először a múlt heti időjárásról, a 
nyár végén beköszöntött kániku-
láról beszélgettünk. Erre ráfűzve 
ötlött eszünkbe, hogy az augusz-
tus 20-ai hétvégén lévő forróság, 
és más egyéb hátráltató szándék 
sem állhatott útjába annak a 
nagyszerű civil kezdeményezés-
nek, amelynek köszönhetően 
Nagykanizsa lakossága méltó-

A 2024-es nyár csendjét Cse-
resnyés Péter, a térség országy-
gyűlési képviselője törte meg, 
mikor bejelentette, hogy „az 
elkövetkezendő hetekben sze-
mélyesen keresem fel azokat a 
vállalkozókat, gazdasági szerep-
lőket, akik hitem szerint képesek 
segíteni tanácsaikkal a város sze-
kerének előmozdításában.” Némi 
politikai képzavarral élve, úgy 
tűnik, Cseresnyés megalapítja a 
saját árnyékkormányát. Sajtóhí-
rek szerint a grémium első ülését 
a politikus szeptemberre tervezi 
és a tanácskozásra Horváth Jácin-
tot, Nagykanizsa megválasztott 
polgármesterét is várja.

Nem volt mindig ilyen köz-
lékeny a tárgyalások kapcsán 

NYÁRI POLITIKAI PAUZA KANIZSÁN
képp ünnepelhette meg az álla-
malapítást.” Horváth Jácint akkor 
azt hangsúlyozta, Balogh Lász-
lót minősíti, ha a legfontosabb 
egyeztetésnek azt tartja, hogy az 
időjárásról és az ÉVE lejáratásáról 
beszélgetett a képviselővel. Mint 
Horváth fogalmazott: „az egész 
nyári tevékenysége olybá tűnik, 
hogy két dologról szólt: az egyik, 
hogy a közvilágítás rekonstrukci-
ója kapcsán fényezte önmagát, 
amiről ugye már mi korábban 
döntöttünk. A másik pedig, hogy 
az augusztus 20-ai rendezvény 
kapcsán próbálta lejáratni a 
frakciónkat. Ha ez a kettő volt az 
egész nyári tevékenysége, akkor 
az szerintem nagyon kevés.”

Olyannyira nem pihentek 

2023 augusztusában a város-
atyák, hogy két közgyűlést is 
tartottak. Az első a közvilágítá-
si rekonstrukcióhoz kellett és 
mindössze egy napirend volt, 
az is zárt ülésen. Mint ismert: 
két verzió elindításáról zajlott az 
eszmecsere több hónapon ke-
resztül. Az egyik szerint a város 
cége, a Via Kanizsa hitelt venne 
fel, amelyhez kormányzati be-
leegyezés szükséges. A másik 
verzió pedig egy ESCO típusú 
konstrukció volt. Az esetleges 
állami szerepvállalás miatt a 
zárt ülésen az előbbi mellett 
határoztak a városatyák. A beru-
házás végül idén júniusban el is 
készült.

MIKÓ-BARÁTH György

Tóth Nándor a 9-es körzet reg-
náló önkormányzati képviselője 
októberig, s itt újrázott volna jú-
niusban, azonban Gondi Zoltán 
megelőzte, kerek 100 szavazattal. 
Tóth pártja kompenzációs listáján 
nem kapott olyan előkelő helyet, 
hogy onnan bekerüljön, ezeket a 
pozíciókat Bata Hajnalka és Bizzer 
András vitte el. A civil végzettsége 
szerint kereskedelmi menedzser 
2006-tól önkormányzati képvise-
lő, így 2 esztendő híján 20 évet 
töltött el Nagykanizsa vezetésé-
ben. Civil pályáján 22 évet dolgo-
zott a Sörgyárban, de 17-et a Spar 
Magyarország Kft-nél is lehúzott. 
Politikai karrierje csúcsának alig-
hanem a 2014-től 2019-ig tartó 
időszakot említheti, hiszen akkor 
a város társadalmi megbízatású 
alpolgármestere volt. 2014 októ-
berében teljes Fidesz győzelem 
született, Dénes Sándor lett a 
polgármester, valamint minden 

KÉT POLITIKAI VETERÁN TÁVOZIK A VASEMBERHÁZBÓL
Októberre tekintő

körzetet elvitt a kormánypárt. 
A 18 esztendő kapcsán nem 
egyszerű egy érdekes felvetést 
előidézni, mindenesetre látva 
az elmúlt évek bejelentéseit és a 
Modern Városok Program kani-
zsai eredményeit, horribile dictu 
eredménytelenségét, érdekesen 
hathat Tóth Nándor egy 2009-es 
felvetése, amely Egyre közelebb 
a „Sörgyár-álom” címmel jelent 
meg a Kanizsa Újságban. Akkor a 
két későbbi alpolgármester, Tóth 
Nándor és Karádi Ferenc tartott 
közös sajtótájékoztatót. Tóth je-
lezte, „nemcsak a nagykanizsai és 
a város közvetlen környezetében 
élőktől kaptak biztató, gratuláló 
telefonokat, hanem komoly szak-
mai érdeklődőktől is” Az akkori 
cikk említ is egy bizonyos szak-
emberrel való tárgyalást, akivel a 
megbeszélés még jobban is sike-
rült, mint azt a politikusok várták. 
Karádi Ferenc akkor azt is leszö-

gezte, „azt hisszük, hogy nem sza-
bad ezt a pénzben kifejezhetetlen 
értéket veszni hagyni...”

Erdős László 1980-tól 2014-ig 
ügyvédként praktizált Kanizsán, 
őt az idei választáson már nem 
is indította el a Fidesz-frakció. 
Korábban a Zala Megyei Területi 
Ügyvédi Kamara Etikai Bizottsá-
gának elnöke volt, de 1990-től 
1998-ig a Helyi Választási Bizott-
ság titkáraként is tevékenykedett. 
2010-ben még külső tagja volt az 
Ügyrendi, Jogi és Közrendi Bi-
zottságnak, aztán neki is a 2014-
es választás hozott nagyobb po-
litikai sikert, hiszen megnyerte 
az 1. számú választókerületet, 
amivel együtt megkapta ÜJKB 
elnöki posztját is. Erdős ugyan a 

zömében Palint érintő körzetet 
vezette, mégis Kanizsa kapcsán 
találni olyan múltbeli felvetést 
tőle, amit akár érdemes lehet-
ne leporolni, 2015-ben ugyanis 
a Dózsa György utcai átmenő 
forgalom csillapításához kérte 
a polgármester és a Via segíté-
sét. A Kanizsa Újság akkori cikke 
szerint az ügyben aláírásgyűjtés 
is történt, amit hetvenen láttak 
el kézjegyükkel. Dénes Sándor 
polgármester válasza alapján a 
hivatal szakosztálya megvizsgál-
ta a problémát, és egyeztette a 
Via-val, de érdemi megoldási ja-
vaslatot nem tudtak vázolni Erdős 
Lászlónak és a nehézséget felve-
tő lakosoknak.

MIKÓ-BARÁTH György

Ahogy azt már olvashatták, június 9-én 8-6-1-es arány alakult 
ki Kanizsán, ÉVE többséggel és polgármesterséggel. Sok új 
névvel azonban nem fognak találkozni az októbertől esedé-
kes közgyűlési tudósításokban, azonban az biztos, hogy Erdős 
László és Tóth Nándor nem folytatja a Vasemberházban.

archív  
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Hajdu Sándor szeretett karna-
gyunkat – mert hiszen magam 
is énekeltem a vegyeskarban, 
amikor ő volt a vezetője – 2013. 
december 30-án temettük el 
Balatonbogláron. A temetésén a 
vegyeskar énekléssel búcsúzott 
tőle. A nagykanizsai síremlékkel 
kapcsolatban azt tudom elmon-
dani, hogy az emléktáblát tudo-
másom szerint a család helyezte 
el. Ez valójában megtévesztő, 
mert ebből arra lehet következ-
tetni, hogy Hajdu Sándor, a város 
díszpolgára itt nyugszik. Ennek a 
sírnak a gondozása nem a város 
kötelezettsége, hanem a családé. 
Hajdu Sándornak van két leszár-
mazottja, a véleményem szerint 
az ő kötelezettségük a sír gondo-
zása. A felirat valóban emlékeztet 
a szeretett karnagyunkra, de a 
sírját Balatonbogláron látogatjuk 
– hangsúlyozta Károlyi Attila.

Olvasóink arra is választ várnak, 
hogy a város fel tudná-e vállalni 
az elhunyt neves személyiségei 
nyughelyének a gondozását, és 
erre mindjárt példát is mondtak. - 
A temetővel kapcsolatban elmon-
danám – valószínűleg azért, mert 
a 2000-es évek elején belső in-
díttatásból a családom és a város 
múltja iránt fordultam, és akkor 
a temetővel is kellett foglalkozni 
–, azóta rajtam maradt a közgyű-
lésben ez a feladat. Én vagyok az, 
aki a közgyűlés „temetőfelelőse”. 
Számos indítványt adtam be a 
sírfelújításokkal kapcsolatban. Az 
előterjesztésem alapján indította 
el a város azt a programot, mely-
nek alapján 2013. augusztus 
28-án megtörtént Belus József 
néhai polgármester sírjának a fel-
újítása, de említhetném Barthos 
János 1848-as honvéd, városi 
kamarás, Dr. Krátky István pol-
gármester, Hajgató Sándor peda-
gógus sírjának a felújítását is, aki 
Kiskanizsa „szent embere” volt.

Saját költségemen 2006-ban 
felújíttattam Bátorfi Lajos, a Za-
lai Közlöny első szerkesztőjének 

obeliszkjét, Halvax József, Nagy-
kanizsa első polgármesterének 
és Vécsey Zsigmond polgármes-
terek sírját – jegyezte meg a város- 
atya. – Sajnos vannak olyan sze-
mélyek, akiknek hiába keressük 
a sírját, nem találjuk. Babócsay 
György polgármester sírját való-
színűleg azért nem találjuk, mert 
1944 végén, vagy ’45 elején ami-
kor az amerikaiak megbombázták 
a várost és megcélozták a vasúti 
hidat, egy amerikai láncosbomba 
beesett a temetőbe, és eltüntette 
a sírt. Közvetlenül a repülőgép 
támadása után még rekonstru-
álni lehetett volna a sírt, de erre 
nem került sor. Ebben az önkor-
mányzati ciklusban feladatunk 
lesz a sír megkutatása és egy 
emléktáblával jelezni Babócsay 
György nyughelyét. Ugyancsak 
feladatunk lesz Ilovszky János, 
Nagykanizsa országgyűlési kép-
viselője sírhelyének felkutatása, 
akit Keszthelyen temettek el, s 
mivel elégtek a temetkezési iroda 
iratai, nem tudjuk, hol nyugszik a 
képviselő.

Vannak még egyéb olyan sírok, 
amelyek felújítása aktuális, de 
sokmillió forintba kerül. A város 
nem szórja két kézzel a pénzét, de 
erre a feladatára mindig ügyel, és 
a temető vezetője is rendszere-
sen felhívja a város figyelmét 
arra, hogy melyik sírral kellene 
foglalkozni. Van előterjesztésem, 
ami anyaggyűjtéssel és temetői 
bejárással foglalkozik, melyben 
első helyen állnak a polgármes-
terek, a másodikon pedig azok a 
személyek, akik Kanizsa történe-
téhez hozzátartoznak. Óriási fela-
dat a temetkezési helyüket bejár-
ni és térképet készíteni róluk.

Az október 1-jén felálló új 
önkormányzati közgyűlés szá-
mára új előterjesztés készül. 
Horváth Jácint megválassztott 
polgármester is szívén viseli és 
támogatja a felújításra szoruló 
kegyeleti helyek rendbetételét. 
Nem feledkezünk el a temető-

NEM FELEDKEZÜNK EL A TEMETŐINKRŐL…
Egy kedves olvasónk a 2013-ban elhunyt Hajdu Sándor zenész, zeneszerző, Nagykanizsa Város Vegyeskarának volt karvezetője, 
városunk díszpolgára sírjának állapotára hívta fel a figyelmünket. Azt kérdezte, hogy az önkormányzatnak módjában áll-e, hogy 
a város elhunyt nagy egyéniségeinek, polgármestereinek sírjára – hozzátartozó hiányában –, figyelmet fordítson és költséget 
áldozzon. Olvasónk kérdésével Károlyi Attila önkormányzati képviselő, helytörténészhez fordultunk.

inkről – összegezte Károlyi Atti-
la önkormányzati képviseli, és 
hozzátette: Nem abból áll ez a 
figyelem, hogy Mindenszentek 
napján kimegyünk a temetőbe, 
és gyertyát gyújtunk. A gyerekek-
kel, a tanulókkal kellene ilyenkor 
kimenni a temetőbe, hogy ismer-
jék meg, hol nyugszanak a város 
múltjához tartozó személyek, 
nagy elődök. Ha elfelejtjük az 
emléküket, akkor elfelejtjük a sír-
jukat is. Ha elfelejtjük a sírjukat, 
elfelejtjük az emléküket!

BAKONYI Erzsébet



KOS (03.21-04.20):  Alaposan pihenje ki magát a hétvégén, hogy felfrissült erővel tudja elkezdeni a jövő hetet. Azért túlságosan ne koncentráljon a munkára, hisz 
valaki nagyon vágyakozik még a társaságára. 
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A parlament júniusban fogad-
ta el a szóban forgó rendeletet, 
amelynek lényege, hogy 55 év 
feletti tiszteket alkalmazhatnak 
a középiskolákban, akár tanári 
pozícióban is. Ráadásul ameny-
nyiben a betöltetlen álláshely-
hez a katonáknak nincs meg a 
megfelelő végzettségük, akkor 
a tankerültnek kell gondoskod-
nia az átképzésükről. Az eset 
rendkívüli felháborodást váltott 
ki bizonyos körökben, a Szülői 
Hang Közösség egy petíciót és 
kiáltványt is készített az ügy-
ben, amelyeket eljuttattak a 
Honvédelmi Minisztériumhoz. 
A kiáltványt több, mint 5000-en 
írták alá, de a közösség képvise-
lői 1600 szöveges véleményt is 
csatoltak. Ezek többsége az évek 
óta fennálló pedagógushiánnyal, 
valamint a tanárok folyamatos 
helyettesítésével foglalkozik. A 
Szülői Hang tagjai negyven kér-
dést is mellékeltek az írásukhoz, 
ezekben kérik a minisztérium 
álláspontjának megjelenítését 
arról, hogy mi alapján döntenek 
arról, hogy kiket vezényelnek át, 
milyen hosszú időre vezénylik ki 
a katonákat vagy, hogy fegyelmi 
vétség esetén milyen jogköre van 
a tankerületnek. Miklós György, a 
szervezet képviselője elmondta, 
kérdéseik többségére egyelőre 
nem érkezett válasz.

– A  Magyar Honvédséghez 
nem azért jelentkezik valaki, 
mert gyerekekkel szeretne fog-
lalkozni. Az iskolai munkának 
megvannak a maga szakmai kö-
vetelményei. Aki iskolában akar 
dolgozni, ő pedagógusképzésen 
vesz részt, ez általában négy-öt 
év. A katonasághoz teljesen más 
készségek szükségesek – jelen-
tette ki Miklós György, a Szülői 
Hang képviselője.

A Szülői Hang tagjai leszö-
gezik, nem a katonákkal vagy a 
Magyar Honvédséggel van prob-
lémájuk, ugyanis tiszteletben 
tartják a haza védelmét, azonban 
szerintük ezzel a lépéssel nem-
csak, hogy nem lehet megolda-

ni a pedagógushiányt, hanem a 
tanári pálya értéke még jobban 
elvész.

– Gyakorlatilag ez az egész 
jogszabály lenyomja az isko-
lai dolgozók bérét. Ez spórolás 
szempontjából lehet, hogy jó, de 
a gyerekeknek biztos, hogy nem. 
Az is egy nagyon furcsa helyze-
tet teremt, hogy aki katonaként 
átkerül az iskolába, ő megtartja 
a katonai illetményét, ami adott 
esetben jóval magasabb is lehet, 
mint az iskolai dolgozók bére. Az 
a furcsa helyzet fog előállni, hogy 
valaki, aki bekerül az iskolába jó-
val kevesebb szakképzettséggel, 
ő akár többet kaphat bérként, 
mint a hasonló munkakörben 
dolgozó társai – tette hozzá Mik-
lós György.

A honvédelmi ismeretek tan-
tárgy tavaly szeptemberben 
indult el, összesen hat középis-
kolában a kilencedik és a tizen-
egyedik évfolyamon. A tárgy 
részeként a fiatalok elméleti 
oktatást kapnak hazánk hadtör-
ténetéről, elsősegélynyújtásból, 
térképismeretből, de némi gya-
korlati képzésen is részt vesznek. 
Az órákat katonatisztek, egyenru-
hában tartják.

A Nagykanizsai Szakképzési 
Centrumban az idei évtől lesz 
honvédelmi oktatás. Anda Zoltán 
az NSZC főigazgatója elmondta, 
a Nagykanizsai Tankerületi Köz-
pont kérése volt feléjük, hogy 
egy olyan iskolában indítsák el 
ezt a képzést, amelyben nincs 
rendvédelmi oktatás, így esett 
a választás a Cserhátira. Az órá-
kat egy százados rendfokozatú 
katonatiszt fogja tartani, akinek 
megvan a tanári végzettsége és 
tapasztalata. Péterváriné Kiss 
Sarolta intézményvezető kiemel-
te, az új kollégájuk rendelkezik 
minden papírral ahhoz, hogy 
részt vegyen az iskola életében, 
és bár akár helyettesíthet is, első 
körben a honvédelmi oktatás el-
látása lesz a feladata.

– Az iskolának különösen nem 
az a célja ezzel a tantárggyal, 

hogy a fiatalokat militarizálja 
vagy katonai pályára irányítsa 
hanem, hogy szerezzenek meg 
olyan ismereteket, amiket a ké-
sőbbi életükben hasznosítani 
fognak. Százados úr tagja lesz a 
tantestületnek, de hivatalosan 
állományban van, két napot egy 
másik intézményben dolgozik, 
hármat pedig itt tölt, de minden 
egyes feladatellátásban segít-
séget nyújt az intézményben – 
emelte ki Péterváriné Kiss Sarolta 
a Cserháti Technikum igazgatója.

A tagintézmény igazgatója 
hozzátette, a honvédelmet ok-
tató százados az egyetlen, aki 
katonai minőségben fog náluk 
oktatni, nem arról van szó, hogy 
a Magyar Honvédség tucatnyi 
átképzett katonát küldene hozzá-

juk. A Szülői Hang részéről hang-
súlyozták, álláspontjuk szerint a 
jogszabályt meg kell szüntetni, 
mert szerintük hiába csak néhány 
tanárrá képzett katonáról van szó, 
a rendelet lehetővé teheti, hogy a 
számuk évről évre nőjön.

KÁLOVICS TIBOR

fotó: honvedelem.hu

Alaposan megosztja a közvéleményt az a jogszabály, amely lehetővé teszi, hogy az 55 év feletti katonákat átvezényeljék az is-
kolákba, ahol átképzés után akár taníthatnak is. A Szülői Hang Közösség petícióval tiltakozott a törvény ellen, míg az általunk 
felkeresett oktatási intézmény szerint a rendelet leginkább a honvédelmi ismeretek tantárgy iskolai képzését érinti.

Magával vinné telefonján a 
Kanizsa Újságot?

Telefonjával beolvasva, ezzel a 
kóddal is elérheti az oldalt.

A Kanizsa Újság korábbi számait  elolvashatja  
a Halis-könyvtár weboldalán is. 
Keresse fel a kanizsaujsag.nagykar.hu oldalt.



BIKA (04.21-05.21):  Úgy tűnik, valaki, vagy valami teljesen elvette a munkakedvét. Igyekezzen erősíteni az önbizalmát, hogy kellőképpen tudja képviselni az 
érdekeit még akkor is, ha pénzkeresésről van szó.
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CSATLAKOZZ CSATLAKOZZ 
 A TERÜLETVÉDELMI  A TERÜLETVÉDELMI 
TARTALÉKOSOKHOZ!TARTALÉKOSOKHOZ!
HAZASZERETET. KÖZÖSSÉG. TAPASZTALAT.HAZASZERETET. KÖZÖSSÉG. TAPASZTALAT.

IRANYASEREG.HU
MAGYARORSZÁG BIZTONSÁGA ÉS BÉKÉJE KÖZÖS ÜGYÜNK.
KÉSZÜLT A HONVÉDELMI MINISZTÉRIUM MEGBÍZÁSÁBÓL, MAGYARORSZÁG KORMÁNYA MEGRENDELÉSÉRE.
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IKREK (05.22-06.21):  Ne bízza magát a véletlenekre. Programozza be előre, hogy mire szeretné elkölteni a fizetését és vásároljon annak megfelelően. Mégpedig 
úgy, hogy jusson is és maradjon is.

6 KANIZSA ÚJSÁG MAGAZIN

MEGKÉRDEZTÜK 
Megosztja az emberek véleményét a tűzijáték kérdése a városi rendezvényeken. A stábunknak nyilatkozó helyiek közül többen 
úgy látják, az arra fordítandó összeget inkább fejlesztésekre kellene költeni, míg mások szerint szükség van rá, hiszen méltó 
lezárása egy-egy fontosabb eseménynek, így szerintük augusztus 20-án is sokan lesznek rá kíváncsiak.

– FONTOS A TŰZIJÁTÉK?

A tűzijáték a nagyobb rendezvé-
nyek megszokott záróakkordjának 
számít, azonban évről évre felme-
rül a kérdés, miszerint szükséges-
nek tartják-e az emberek annak 
megtartását. Kanizsán az augusz-
tus 20-ai ünnepségen 2020 óta 
tavaly láthattak először tűzijátékot, 
ami akkor is megosztotta a véle-
ményeket. Most is többen fogal-
maztak meg negatív véleményt, 
azonban többségben vannak azok, 
akik szerint elmaradhatatlan része 
a városi programoknak. Galambos 
Panna utóbbi álláspontot vallja, 

augusztus 20-át – emelte ki.
Bányai Tivadar egészen más 

szemszögből közelíti meg a kér-
dést. Úgy gondolja, hogy a látvány 
miatt fontos, hogy tűzijátékkal zá-
ruljon a 20-ai program, azonban a 

másik oldalról 
a munkája mi-
att nem örülne 
neki. – Köztéri 
takarítással fog-
lalkozom, úgy 
nem szeretem, 
mert utána ret-

tentő sok munkát ad – fogalmazott.
– Felesleges minden olyanra 

pénzt szórni, ami nem segíti elő 
a város fejlődését – erről Peterka 
Zsuzsa beszélt stábunknak, aki 
szerint hasznosabban kellene el-
költeni az arra szánt összeget. Mint 
mondta, inkább munkahelyeket 
kellene teremteni. – Az emberek 

szerinte ez igen 
is fontos. – Fon-
tos, hogy ne 
csak Pesten és 
a nagyobb váro-
sokban legyen 
és mindenki 
tudja élvezni az 

attól még korgó 
hassal fogják 
nézni a tűzijá-
tékot, úgyhogy 
nem kell – tette 
hozzá.

csomó mindent, 
amire lehetne 
költeni – emelte 
ki. Hozzátette, 
a kutyás gazdák 
figyeljenek oda 
az állataikra, ha 

– Persze, természetesen – Hor-
váth Gyula pedig ezekkel a sza-
vakkal felelt, amikor a tűzijáték 
szükségességéről kérdeztük. 
– Minden pénzt lehetne másra 
költeni. Én is tudnék találni egy 

kell, zárják be őket arra az időre.
Az állattulajdonosok azonban 

másképp gondolkodnak. Szerin-
tük az idősebb kedvencek zöme 

nagyon fél a zajoktól, ami meg-
nehezíti gazdák életét, legyen szó 
akár tűzijátékról, akár viharról. Ma-
gyar Lászlóné egy korábbi kutyája 
is félt ilyenkor. – A fürdőkádban 
rettegett – mondta el. Hangsú-

lyozta, nem tud-
tak mást tenni, 
mint azt, hogy 
nem hagyták 
magára. Jelen-
legi kedvencével 
nagyobb szeren-

cséje van, ugyanis nem fél az isme-
retlen hangoktól.

Ahogy az a válaszokból kiderült, 
egészen eltérően gondolkodnak 
a megkérdezettek a tűzijáték 
kapcsán, azonban találkoztunk 
olyannal is, aki szerint még azok is 
elmennek megnézni, akik azt állít-
ják, semmi szükség rá.

TÓTH Csilla

VÁLTOZATOS PROGRAMOK 
A HOSSZÚ HÉTVÉGÉN

Augusztus 20-a az államalapí-
tás, egyben az új kenyér ünnepe. 
1083-ban ezen a napon avatták 
szentté Szent István királyt. Ez 
alkalomból az ország számos 
pontján nagyszabású rendezvé-
nyekkel, kitüntetések adomá-
nyozásával és kenyérszenteléssel 
ünnepelnek.

Városunkban a térzene, a zász-
lófelvonás és a kenyérszentelés 
mellett, ismét láthatnak tűzijáté-
kot a kanizsaiak augusztus 20-án. 
A délelőtti programokat a Deák 
téren és a Medgyaszay Házban, 
míg a délutánit az Erzsébet téren 
követhetik figyelemmel a helyi-
ek. Az rendezvény a megszokott 
módon, már a reggeli órákban 
elkezdődik. Háromnegyed 9-kor 
térzenével várják az ünneplőket 
a Deák téren, majd 9 órakor fel-
vonják a nemzeti lobogót. Ezu-

tán Balogh László, Nagykanizsa 
polgármestere mond beszédet a 
Medgyaszay Házban, ahol meg-
szentelik az új kenyeret. A déle-
lőtti program kulturális műsorral 
zárul.

Este 6 órakor kenyérszentelés-
sel egybekötött ünnepi szentmi-
sét tartanak az Alsótemplomban, 
majd este fél 8-tól az István, a 
király című rockoperát vetítik az 
Erzsébet téren. A világjárvány óta 
tavaly láthattak először tűzijáté-
kot a kanizsaiak augusztus 20-án 
– idén ismét így zárul az ünnep-
ségsorozat, este 9 órakor.

A hagyományos rendezvény  
mellett a Csónakázó-tónál is ki-
kapcsolódhatnak a kanizsaiak, 
hiszen városunkban rendezik 
meg a Jet-Ski Magyar Bajnoksá-
got augusztus 17-én és 18-án. A 
vasárnapi programot egy tehet-

ségkutató műsorral is színesítik a 
szervezők.

Nemcsak Kanizsán, hanem a 
környék más településein is lesz-
nek megemlékezések és kulturá-
lis műsorok a hosszú hétvégén. 
A zalamerenyei Pálos Malom-
ban augusztus 18-án, vasárnap 
várják a helyieket. Ott a malom 
őrlésének megismerése mellett, 
kézműves és termelői vásárban 
válogathatnak a látogatók, de 
a délután folyamán látványke-
nyérsütésen is részt vehetnek, 
majd kulturális műsorral zárják 
a napot.

Letenyén jóval előbb elkezdőd-
nek a programok. A XXXIX. Mura 
Menti Napok augusztus 14-én, 
szerdán Mánfai Nikoletta Varázs-
latos Andalúzia című előadásával 
indul a városi könyvtárban, míg 
csütörtökön templomi koncert, 

pénteken festménykiállítás vár-
ja az érdeklődőket, szombaton 
és vasárnap pedig előbb a mű-
vészetek, majd az eseményhez 
kapcsolva a bornapok kerül a fó-
kuszba. A kulturális műsorok zö-
mét hétfőn bonyolítják le, amikor 
a hagyományoknak megfelelően 
a helyi mazsorettcsoportok és 
a zeneiskola táncosai lépnek a 
színpadra, de a fúvós zene után 
az este folyamán Vastag Csaba 
is szórakoztatja majd a közönsé-
get. A programsorozatot az 20-ai 
városi megemlékezéssel zárul a 
Kastélyparkban.

Változatos programok várják 
tehát a környéken az érdeklődő-
ket a hosszú hétvégén, és eddig 
úgy tűnik, hogy többé-kevésbé 
az időjárás is kedvez majd a ki-
kapcsolódni vágyóknak.

TÓTH Csilla



RÁK (06.22-07.22):  Úgy tűnik, hajlamossá vált a féltékenykedésre. Hogy mi ennek az oka, nem lehet tudni. Mindenesetre szokjon le róla, és a fantáziáját  
használja fel értelmesebb célokra. 
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AZ ÚJ KENYÉR ÜNNEPE
Augusztus 20-án az államalapítás és Szent István ünnepén rendszerint elhangzik, e nap egyben az új kenyér ünnepe. De miért is? 
Mende-mondák, néphiedelmek, hagyományok és szokások lengik körül a legalapvetőbb élelmiszerünket.

Kell hozzá a frissen őrölt liszt, 
víz, só... majd később kovász. 
A régi világban a kenyér szinte 
szent eledelnek számított, a ke-
mencében sült étket egy hétig is 
ették elődeink. A családfő mielőtt 
megszegte, keresztet is vetett. A 
hagyomány szerint Szent István 
napjára sült ki az első kenyér a 
frissen aratott búzából, így ez az 
ünnep valóban mélyen gyökere-
zik a Kárpát-medencében. Az ere-
dete viszont a múlt homályában 
leledzik, a néprajzkutatók is a 
régiek elmondása alapján tudják 
azt, augusztus 20-a miért is az új 
kenyér ünnepe. 

A legalapvetőbb eledelünk – 
ezt senki nem vitathatja. A ma-
gyar konyhában szinte minden 

étel mellé adunk kenyeret, de 
például a külföldiek számára 
idegen zsíros kenyér lilahagymá-
val...  szinte unikumnak számít. 
Babonák is kísérik az új kenye-
ret. A bőség és a termékenység 
szimbóluma egyben. De gazdag 
a hiedelemvilág: péntekenként, 
különösen nagypénteken nem 
volt szabad kenyeret sütni, tiltott 
volt a tevékenység Luca és Bor-
bála napján is. A kovászt nem lát-
hatta idegen, és miután a kenyér 
a kemencébe került, a sütőasz-
szony felemelte a szoknyáját, 
felborította a szakajtót, hogy az a 
bizonyos kenyér magasra nőjön. 
Esküvők idején sóval és kenyér-
rel kínálták az ifjú párt.

Hiedelmek tekintetében te-

hát rendkívül gazdag a magyar 
nemzet, de közeleg az ünnep, 
így érdemes szót ejteni arról, 
milyen lesz augusztus 20-án az 
ország kenyere. Csakúgy, mint 
ahogy megválasztják az ország 
tortáját, az ország kenyerének is 
lett győztese. A balmazújvárosi 
pékség „Nagyapám kenyere” 
fantázianévvel érdemelte ki a 
címet. Burgonyával készül, négy-
féle lisztből, só és víz hozzáadásá-
val. A megmérettetésen idén 20 
pékség indult 33 féle termékkel. 
A verseny alapkövetelménye az 
volt, hogy kizárólag magyar és 
természetes alapanyagok alkot-
hatják a kenyeret. A házilagosan 
készült kenyér sütése manapság 
reneszánszát éli, így aki szeretne 

a díjnyertes étket elkészíteni, a 
világhálónak köszönhetően tá-
jékozódhat a pontos hozzávalók 
ügyében. De az egyházak által 
megszentelt kenyeret szent Ist-
ván és az államalapítás ünnepén 
is meg lehet kóstolni Nagykani-
zsán, a városi ünnepségen.

VINCZE Adél

KIRÁLYOK VÉRE
Uzsoki Mária Réka sorozatának 4 kötete után a napokban látott napvilágot a Királyok vére című regénye. A kötet nagyrészt írói 
fantázia szüleménye. Szíven és lelken átáramló, vágyvezérelt, történelmi eseményeken alapuló történet. A könyvet szeptember 
10-én, kedden, 17 órakor mutatják be a Halis István Városi Könyvtárban.

Azok közé tartozom, akik hi-
szik, hogy Skóciai Szent Margit 
Szent István királyunk, Gizella ki-
rálynénk és Vasbordájú Edmund 
angol király unokája; Ágota her-
cegnő, István királyunk leánya, 
és Száműzött Edward angol her-
ceg leánygyermeke, aki 1045. 
(1046?) június 10-én született 
Mecseknádasd közelében, Réka 
várában. Meghalt 1093. novem-
ber 16-án a skóciai Edinburghban 
– árulta el a bemutató előtt álló 
könyvéről a szerző. – Származá-
sáról a tudósok, kutatók, történé-
szek körében ma is viták zajlanak, 
szívemnek mégis a legkedvesebb 
és igaznak tartott az a felfogás, 
mely szerint Skóciai Szent Margit 
Árpád-házi leszármazott volt, ere-
iben az Árpádok vére folyt. 

Minek lehet valóságalapja? 
Mi bizonyítható? Mi lehet csak 
feltevés?

Nehezen megválaszolhatók 
a kérdések. Bizonyított, hogy 
Szent István királyunk uralkodá-
sa idején, 1016-ban Vasbordájú 
Edmund került az angolszász 

trónra. Sajnos uralkodása nagyon 
rövid ideig, mindössze 222 napig 
tartott. Életének gyilkosságba 
torkolló összeesküvés vetett vé-
get. A dánokkal vívott csata szü-
netében egyik alattvalója orvul 
rátámadt és kioltotta életét. Az 
uralkodónak két gyermeke volt: 
Edmund és Edward, feltehetően 
ikrek. A fiúkat regényes körül-
mények között a nevelőik István 
király udvarába menekítették az 
elpusztításukra készülő dánok 
elől. Nem bizonyított, de felte-
hető, hogy Szent István királyunk 
ismerte az angolok és a magya-
rok körében is élő legendát, mely 
szerint Attila nagy király késői 
ivadékai eljutottak Angliába. A 
királyi ház befogadta őket; tőlük 
tanulhatták meg a híres-hírhedt 
lovas íjász harcmodort. Ezért is 
nyújthatott védelmet, oltalmat 
szent királyunk a menekülő her-
cegeknek – hangsúlyozta Uzsoki 
Mária. – A két ifjú feltehetően 
Pécsváradon, a bencéseknél ne-
velkedett. Később Istvántól aján-
dékba kapták a felújított Réka 

várát. Azt a várat, melyet Attila 
nagy királyunk építtetett a fele-
ségének, Rékának. 

Feltételezhető, hogy Edward 
feleségül vette Szent István leg-
kisebb leányát, Ágotát, akivel 
Réka várában éltek. Három gyer-
mekük született. Két leány: Mar-
git, Krisztina, és egy fiú: Edgár. Az 
elsőszülött Margit volt, 1045-ben 
vagy 46-ban született. 

Történelmileg igazolt, hogy 
1056-ban Edward hercegnek 
a gyermektelen nagybátyja, 
Hitvalló Edward felajánlotta az 
angol trónt. Edward elfogadta a 
felkérést. A trónörökös a hazájába 
vezető út során ismeretlen körül-
mények között sajnos meghalt. 

Történészek által nem igazolt, 
hogy Margit már Angliában talál-
kozhatott a száműzött Malcolm 
skót trónörökössel, aki később 
a férje lett. A házasságkötésük 
azonban történelmi tény. 1070-
ben volt az esküvőjük, hat fiúk és 
két lányuk született. Történelmi-
leg igazolt a regényben szereplő 
barlang és a híressé vált Margit 

köve létezése, valamint legendás 
imakönyve, melyet ma is múze-
umban őriznek. 

A regényt olvasva azt is meg-
tudhatjuk, hogy Margit királyné 
szociális érzékenysége, karitatív 
tevékenysége, fejlett diplomáciai 
érzéke, műveltsége, példamuta-
tó vallásossága, béke iránti törek-
vése kivívta népe tiszteletét és 
szeretetét. Skóciai Szent Margitot 
1250-ben IV. Ince pápa szentté 
avatta. 

BAKONYI Erzsébet



ÉRDEKES EMBEREK, ÉRDEKES TÖRTÉNETEK 81.
JELENLEG TANULOK, TANULOM AZ ÉLETET, 
ÉS KÍVÁNCSIAN VÁROM A JÖVŐT… 

OROSZLÁN (07.23-08.23): Tegye félre a régi problémáit, hiszen úgyis megoldódnak maguktól. Ha mégis kételyei támadnának valamiben, bátran kérdezze meg a  
legközelebbi barátja véleményét, hátha el tudja látni önt jó ötletekkel.
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jelenleg már egy színművészeti 
szakgimnáziumban tanulok Bu-
dapesten. 16 éves vagyok, most 
voltam 9. osztályos. Letettem az 
alapfokú zenei vizsgát szaxofon-
ból, és Budapesten a budafoki 
Fúvósegyletben játszom szaxo-
fonosként. Ebben az évben nagy 
öröm ért. Megkaptam életem 
első színházi szerződését a Ko-
libri Gyermek- és Ifjúsági Szín-
háztól. Az osztályunkból többen 
egy rendhagyó darabban szere-
pelünk. Az előadás, egy színházi 
audio-séta. Az az érdekessége, 
hogy a nézők fején fejhallgató 
van, a színészek fején pedig mik-
roport és az utcán sétálva játsza-
nak. Időnként meg-megállnak 
bizonyos pontokon, miközben a 
nézők fejhallgatóval hallgatják a 
szöveget. Ez egy különleges pro-
jekt, ami Budapest 150. évfordu-
lójára készült. Urbán legendák. 
— A tartozás címen találják meg 
a színház weboldalán. Ajánlom 
szeretettel mindenkinek. Az előa-
dás rengeteg előmunkát igényel, 
hiszen le kellett zárni útszakaszo-

Keresztény családban nőttem 
fel, nálunk mindig nagy jelentő-
sége volt a kultúrának, a zené-
nek. Anyukám nagybőgőzött, s 
amikor elsős lettem azt mondta, 
Szulamit, most beíratunk a ze-
neiskolába, választhatsz, hogy 
milyen hangszeren szeretnél ta-
nulni. Anyukámmal a számítógép 
elé ültünk és felvételt mutatott a 
hangszerekről, hangzásukról. 
Amikor megláttam a szaxofont, 
azt mondtam, hogy szaxofonozni 
szeretnék, mert az olyan csajos. 
Ezt a mai napig így gondolom. 
Csajos és szexi és dögös. A Farkas 
Ferenc Zeneiskolában a művészet 
egy különleges ágát megismer-
tem: a zenét. Egész kis korom óta 
kaptam a kulturális légkört, ami-
ért nagyon hálás vagyok a szüle-
imnek. Negyedikes voltam, ami-
kor beléptem a Honvéd Kaszinó 
Városi Diákszínpadra, és a zene 
után összeismerkedtem a színház 
világával. Annyira megszerettem 
ezt a művészetet, hogy mindjárt 
el is döntöttem magamban, ezt 
az utat szeretném választani, és 

kat, béreltek az aluljáróban egy 
kis üzletet, amit átalakítottak a je-
lenetnek megfelelően kocsmává. 
Rendőrök kísértek minket, mi-
közben a járókelőket irányították, 
hogy ne menjenek át a jeleneten. 
Májusban volt a bemutatója és 
szeptemberben, októberben 
folytatjuk majd. Illetve játszom 
még az Imre Sándor Szeretetszín-
házban, ahol fogyatékkal élőkkel 
szerepelünk együtt integráltan. 

MIKOR DÖNTÖTTED 
EL, HOGY MI LESZEL, 
HA NAGY LESZEL? 

Nagyon megszerettem a szín-
ház világát. A Nemes Nagy Ágnes 
Művészeti Szakgimnázium gya-
korlatos színész szakán tanulok, 
és ott mondta az osztályfőnök 

helyettesem: gyerekek, a szín-
ház, közösen megteremteni egy 
absztrakt valóságot. Ez annyira 
összefoglalja, miért szeretem a 
színházat. Van egy közösség, akik 
azért dolgoznak, hogy letegye-
nek valami egyidejűt a színpad-
ra, hogy megtörténjen valami 
csoda, és ez mind áldozat, erő 
és kitartás, a gyümölcse, mégis 
gyönyör és élmény. Úgy látom, 
a színház egy csoda, hatalmas 
mozgatóereje van, csak jól kell 
tudni használni, mert ugyan-
úgy tud rossz irányba mozgatni, 
mint a jóba. Az én álmom, hogy 
olyan színházban játszhassak, 
filmekben szerepelhessek vagy 
olyan darabokat írhassak, ahol 
megjelenik ez a minőség, és a 
szeretet. Szeretném valahogy 

Szaxofonozik, színművészeti szakgimnáziumban tanul, az Imre 
Sándor Szeretetszínház tagja. A gyönyörű érzés, hogy színész 
akar lenni, a HSMK színpadán ragadta el. A 16 éves Gyenese 
Szulamit úgy érzi, hogy már „úton” van, és a helyén van. 



SZŰZ (08.24-09.23):  Ne engedje, hogy kihasználják a hozzátartozói. A pillanatnyi kedvetlenségén tegye túl magát, és fogadja mosolyogva a közeledésüket, mert 
így mindenki jobban jár. Semmiképpen se mondjon le a szórakozásról.
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megmutatni a nézőknek a hite-
met, az Úrral való kapcsolatot, 
hiszen ez számomra a legfonto-
sabb. Ezt a missziót követi az Imre 
Sándor Szeretetszínház is, hiszen 
ott is egy csoda születik meg, 
ahogy együtt játszik a sérült, fo-
gyatékkal élő és a testileg ép. A 
színháznak varázslatos ereje van. 
Mindenki a lelke tisztaságában 
meztelen. Eggyé válunk a színpa-
don és eltűnnek a különbözősé-
gek. Jelenleg a Szeretetszínház-
ban több darabban is játszom. 
Tulajdonképpen akkor döntöttem 
el, hogy színész leszek, amikor 
a Kis gyufaárus lány című előa-
dással felléptünk a HSMK-ban. A 
mai napig emlékszem rá, mielőtt 
elkezdődött az előadás, kiálltam 
a színpad közepére, végignéztem 
a közönség nélküli nézőtéren, 
és arra gondoltam, hogy ez egy 
csoda és részévé szeretnék vál-
ni ennek a csodának. És milyen 
gyönyörű érzés az, hogy én tudok 
szólni ezekhez az emberekhez. 
Valahogy erre a gondolatra, erre 
az élményre a mai napig em-
lékszem. Ebben a darabban két 
mondatom volt. Azóta rengeteg 
idő eltelt. Most álomszerepim 
vannak, amik remélem egyszer 
beteljesülnek. Úgy érzem, úton 
vagyok és a helyemen vagyok.  
Adománygyűjtést is szerveztél. 

Hetedik osztályos voltam, ami-
kor láttam egy videót, amit egy 
példaképem, Zámbori Soma szín-
művész posztolt az internetre. A 
videó arról szólt, hogy a Névtelen 
Utak Alapítvány a szexuálisan 
kizsákmányolt és a prostitúció ál-
dozatait ért nőket menedékház-
ba segíti és ott lelkileg újjáépítik 
őket. Úgy döntöttem, hogy támo-
gatom az alapítványt és 13 éve-
sen szerveztem egy jótékonysági 

estet a Református templomban, 
ahova meghívtam a Kanizsai Fia-
talok Közösségét, a Péterfy-iskola 
énekkarát, az alapítvány vezetőit, 
és én is játszottam szaxofonon. 
Az esten 250 ezer forint gyűlt 
össze, amit továbbítottunk az ala-
pítvány számlájára. 

HOGY TELIK A NYÁR? 
Jelenleg Huszti Bernadett 

operaénekeshez járok magá-
noktatásban Zalaegerszegre. 
Azért fontos számomra az ének-
lés, mert nagyon szimpatikus 
a Színművészeti Egyetemen a 
zenésszínész-szak, és érettségi 
után szeretnék oda jelentkezni. 
Az éneklés nagy szerepet játszik 
az életemben, szeretnék ezzel 
is a jövőben még komolyabban 
foglalkozni. Rengeteg mindent 
csinálok a nyáron. Kedves hob-
bim a gólyalábazás. Nyolc éves 
korom óta tagja vagyok a nagy-
kanizsai gólyalábasoknak. Idén 
Puchheimben, Nagykanizsa 
testvérvárosában léptünk fel egy 
kétnapos családi rendezvényen. 
Felejthetetlen élmény volt szá-
momra elvinni a nagykanizsai 
gólyalábazás hagyományát. A 
nyáron voltam a Latinovits Zoltán 
Színész Felkészítő Műhelyben. A 
hétnapos táborba azért sikerült 
bejutnom, mert részt vettem a 
Latinovits Zoltán Vers és Próza-
mondó Találkozón, ahol a kate-
góriámban I. helyezést értem el, 
és ott kaptam meghívást erre a 
táborra. Hobbiból szeretek ver-
seket és novellákat írni. A magyar 
könyv is magyar termék pályáza-
tán a Tókirályság megmentése 
című mesém bekerült a Tavitün-
dér és a többiek című könyvbe. 
Ebben az évben az Irodalmi 
Rádió Pályázaton egy versem és 
mesém bejutott a Fonsirály című 
kötetbe, illetve a Szabó Magda 
meseíró pályázaton 1. helyezést 
értem el tavaly, és telefonon 
megkeresett egy zsűritag azzal, 
hogy szeretné az egyik irodalmi 
folyóiratban megjelentetni a me-
sémet. Így került be az Ezredvég 
irodalmi, művészeti és kritikai fo-
lyóiratba a Király és a periódusos 
rendszer című mesém, ami egy 
kémiai tanmese a 8. osztályosok 
számára. A legfrissebb, a magyar 
könyv is magyar termék, illetve a 
HELMA kiadó által kiírt Legyél te 
is író 2023-24 pályázaton, a Har-

colj a szemét ellen című kötetbe 
bekerült a Szemétország nagy 
kalandja című mesém. 

Nem csak a könyvekben sze-
repelsz, hiszen tavaly, a Győrben 
megrendezett, a Hangzó Petőfi 
vers- és prózamondó versenyen 
is szerepeltél, amit a költő 200. 
születésnapjára rendeztek. Az 
általad elmondott Petőfi Sándor 
Élet vagy halál című verse CD-n, 
és egy könyvvel együtt megvásá-
rolható Győrben. 

Szeptembertől kollégistaként 
Budapesten élek, de az Orff Ütő-
együttes jubileumi koncertjén, 
mint régi motoros fellépek. Na-
gyon támogató családom van, 
mindig ott vannak velem és sze-
retnek, és tudom, nagyon büsz-
kék rám. Őnekik is kellett egyfaj-
ta bátorság, hogy elengedjenek 
egy nagyvárosba. Kisfilmek írásá-
val is foglalkozol, az e téren elért 
díjaidat is említsük meg. 

Az egyik iskolai bántalmazás-
ról szól, a másik arra hívja fel a 
figyelmet, hogy a fiatalok rosszul 
kezelik a szexualitás témáját és 
nem kapják meg azt a nevelést, 
amit megérdemelnek. Szerin-
tem minden fiatal tisztában van 
vele, hogyan kell védekezni, de 
az, hogy mit kezdjen a szerelem 
érzésével, hogyan kezelje a csa-
lódásait és hozott mintáit, arról 
már sokkal kevésbé kapnak meg-
felelő tájékoztatást, tanácsot. Az 
előbbi, a Nagykanizsai Tankerü-
leti Központ Iskolapszichológus 
Munkaközössége és a Tankerü-
leti Diákönkormányzati Tanács 
által meghirdetett, Megélted? 
Megérted. című videópályáza-
ton díjazásban részesült. Illetve, 
másik témában, a Tudásgarázs 
weboldal által szervezett, Add 
elő magad online versmondó és 

versíró versenyen, az online ren-
dezvényen nyújtott sokoldalú és 
kiemelkedő teljesítményemért, 
a Magyar Kultúráért Elismerő 
oklevelet kaptam, és tavaly, a 
Győri Nemzeti Színház Fényt 
hagyni magunk után című vers- 
mondó versenyén II. helyezést 
értem el. 

ILYEN FIATALON MÁR 
NAGY UTAT MEGTET-
TÉL A CÉLOD FELÉ. 

Mindig tanul az ember, de 
fontos, hogy szeressünk tanulni. 
Az Imre Sándor Szeretetszín-
ház igazgatója, Bartokos Tamás 
mondta nekem, hogy szeressem 
a tanulás folyamatát. Ne várjam 
el, hogy még a folyamat alatt 
tökéletes legyen az alkotás. Ami 
tökéletes, az egyébként sem le-
het szép. A művészet márpedig 
gyönyörű. A tanulás folyamata 
közben készül el a csoda, az a 
csoda, ami folyamatosan formá-
lódik és vele együtt az alkotó is. 
Most jelenleg én is tanulok, és 
tanulom az életet, és kíváncsian 
várom a jövőt… 

BAKONYI Erzsébet



MÉRLEG (09.24-10.23): Mielőtt kimond valamit, gondolkodjon előtte. Elhamarkodott megjegyzésével könnyen megbánthatja még a barátait is. Ha mégis  
megtörténik, mindenképpen kérjen bocsánatot tőlük. 
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MÁR MEGY A VISSZASZÁMLÁLÁS
Alig egy hónap van hátra az idei Kanizsai Bor- és Dödölle Fesztivál kezdetéig. A programot idén is a Kanizsai Kulturális Központ 
és a Kanizsa Turizmusáért Egyesület szervezi, az előkészületek jelenleg is gőzerővel zajlanak. 

Idén húsz éve, hogy először 
rendezett dödöllefesztivált Nagy-
kanizsa. A helyszín két évtizeddel 
ezelőtt a Szécsényi tér volt, majd 
a program két évvel később köl-
tözött át a jelenlegi helyére, az 
Erzsébet térre. A programkaval-
kádot először a HSMK hívta élet-
re és az első években a Kanizsai 
Kulturális Központ, valamint a Ka-
nizsa és Környéke Gasztronómiai 
Egyesület felelt a lebonyolításért. 
A Covid miatt ennél a fesztiválnál 
is el kellet könyvelni egy több-
éves szünetet, tavaly azonban 
már ismét megrendezték a város 
legnagyobb gasztronómiai feszti-
válját. 

Kovácsné Mikola Mária, a KKK 
igazgatója úgy fogalmazott, már 
csak az utolsó simításokat végzik 
a kulturális intézmény munkatár-
sai a következő néhány napban, 
hogy szeptember 13-án és 14-én 
minden gond nélkül valósuljon 
meg. A részletes program beje-
lentésére ugyan még várni kell, 
azonban már hivatalos, hogy 
kik lesznek azok az országosan 
ismert fellépők, akik szórakoztat-
ják majd a publikumot. A Város 
Napján debütál a szervezők azon 

elképzelése, hogy két színpadon 
valósítják meg a rendezvényt 
és a helyi zenekarok, művészeti 
csoportok külön helyet kapnak, 
hogy bemutassák a produkciói-
kat és ez most sem lesz másként. 

– Lesz a Magyar Plakát Ház 
udvarán egy kisebb színpadunk. 
Szeptember 13-án Rock Kert el-
nevezéssel rockkoncerteknek ad 
otthont ez a helyszín. Egy nap-
pal később pedig gyermekprog-
ramok lesznek majd a délelőtt 
folyamán és a délután pedig a 
Népdalkörök Pódiumát rendez-
zük meg ezen a színpadon. A 
nagyszínpadon kerülnek sorra az 
országos hatókörű programok, 
például a No Sugar, a Zenevonat 
pénteken, szombaton pedig a 
Soulwawe és az Irie Maffia kon-
certje – mondta el stábunknak 
Kovácsné Mikola Mária, a KKK 
igazgatója. 

Természetesen a Bor- és Dödölle 
Fesztiválon ezúttal is azonban 
a gasztronómia az, ami a leg-
inkább kiemelt szerepet kap a 
fellépők mellett. Szokás szerint a 
péntek a borról, a szombat pedig 
a dödölléről és a főzésről szól. A 
három-ötfős társaságoknak a ver-

seny során három adag dödöllét 
vagy egytálételt kell elkészíte-
niük. A szervezők egy asztalt, 
három kilogramm burgonyát és 
ivóvízvételi lehetőséget biztosí-
tanak a résztvevőknek. Tavaly tíz 
csapat döntött úgy, hogy faka-
nalat ragad, a nevezések eddigi 

száma alapján nem elképzelhe-
tetlen, hogy idén ennél többen 
döntenek a verseny teljesítése 
mellett. A vállalkozó szellemű 
csapatoknak augusztus 26-ig van 
lehetőségük a regisztrációra. 

KÁLOVICS Tibor



ÁSÓ, KAPA, GEREBLYE 120.

SKORPIÓ (10.24-11.22):  Ha valami különösen szép nyaralásra vágyakozik, ne mondjon le róla, mert még sikerülhet. Egy kicsit spóroljon és gondoljon rá gyakrabban, 
mert így gyorsabban teljesülhet a kívánsága. 
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MEGLEPETÉSEK A TEMPLOM 
MELLETT
Az aszály minden kiskerttulajdonost érintett az idei nyáron, 
ám még mindig lehet látni olyan területet, amelyen meg-
akad az ember szeme. A növények nem csupán élnek – szé-
pek és burjánzanak a sánci Besenyő és Új élet utca sarkán 
lévő birtokon.

MEZŐGAZDASÁG

Az északi szél ellen folyamato-
san védekezni kell a saroktelken 
élőknek, így a sövénynek sajátos 
funkciója van a telken. Az örök-
zöldek mostanában a házaknál 
és a közterületen is pusztulnak, 
de a sánci Smolczéknál nem – 
fenyők segítik a védekezést, a 
sövényt Douglas, Luc és egyéb 
fajták adják. A kapun átlépve 
elcsodálkozik az ember a virágo-
kon, az öreg fákon, az árnyékban 
hűsölő macskákon. Csendet és 
nyugalmat áraszt a kert. – Macs-
kákból több is van, mint kellene 
– mondta a háziasszony, Smolcz 
Lajosné Margit. De elférnek. Ott, 
kicsit hátrébb vannak a tyúkok, 
akikre egy kakas vigyáz. Tojással 
ellátnak minket. Mi pedig őket 
mindig, minden nap friss zöld-
del, hiszen a kert kitermeli azt, 
amire szükségük van – mondta el 
elöljáróban Margit.

De nézzünk csak körül. Ren-
geteg érdekességet tartogat a 
piciny birtok, a sánci templom ár-
nyékában. Laikus szemmel nézve 
például egy „paradicsomfára” 
csodálkozhat rá az ember, ami 
pedig nem más, mint egy kúszó 
koktélparadicsom. A háziasszony 
szerint a titka abban rejlik, hogy 
egyrészt unokája kedvéért ül-
tette, másrészt jó helyre került 
a palánta. Folyamatosan érik, a  

mama szeme fénye pedig folya-
matosan eszegethet róla. De nem 
ez az egyetlen dolog, amit Margit 
unokájával együtt cselekedett a 
kertben. Másodvetésként ugyan-
is – amikor a hagyma és a saláta 
már kikerült a földből, egy-két 
szem kukorica el lett ültetve, a 
csemgefajta mellett pattogtatni 
való is fejlődik a kertben. Ami 
nem túl nagy, de folyamatosan 
ontja a termést. – Nem szere-
tem az üres földet kapálgatni. 
Ezért mindig rakok bele valamit. 
Paprikából az idén nagyon sok 
lett, csípős, aztán pepperoni, a 
hagyományos fehér húsú TV pap-
rika, de fűszerpaprikám is van. 
Ezekben a napokban éppen ezzel 
vagyok elfoglalva. A fűszernek 
valót felfűzöm, kiszárítom, aztán 
ledarálom. Ez nem olyan, mint a 
bolti. De az idei nyár bizony fur-
csaságokat hozott. A növényeket 
öntözni kell, az összeset. Van 
ugyan kerekes kútunk, de az idei 
nyár furcsa meglepetéseket ho-
zott. A körtefánk például roska-
dásig van gyümölccsel. Nagyon 
meglepődtem. A málna, a szeder, 
a szilva is szépen termett idén. Én 
már befőztem mindent, lekvárt, 
kompótot, a mélyhűtőbe is jutott 
a gyümölcsökből, sőt a szomszé-
doknak, barátoknak is – sorolta 
Smolczné.

De persze az örömbe üröm is 
vegyül, bosszúság nélkül nincs 
kertművelés, és nem csupán a 
hőhullámokról van szó. Több 
sánci ember panaszkodik arra, 
nagyméretű lyukak vannak a 
kertben, a tulajdonosok földi-
kutyára gyanakodnak. A sarki 
telken Smolczéknak is meggyűlt 
a bajuk a jelenséggel, amellyel 
kapcsolatban tanácstalanok. 
Akármi is van a föld alatt, nem 
pusztán a zöldségeket pusztítja, 
a gyümölcsfák gyökérzetét szin-
tén támadja a kártevő. Viszont a 
föld tápanyag-utánpótlása kap-
csán sajátos módot alkalmaznak 
Smolczék. – A talaj itt agyagos. 
Mi nem komposztálunk, a nye-
sedéket, amit hasznosítani lehet, 

nem tesszük a biokukába. Nem is 
várjuk meg például fűnyíráskor, 
hogy száradjon. Azonnal vissza-
forgatjuk a földbe. Abban a pilla-
natban. Kora tavasztól késő őszig. 
Az esetleg parlagon lévő terület 
is kap belőle, a párom rögtön be-
forgatja kapálógéppel. Lazítja is a 
talajt, egyúttal tápanyagot ad, ná-
lunk ez nagyon bevált – mondta 
el Margit.

A konyhakertben van még pa-
radicsom bőségesen, a paprika 
is a gazdasszonyra vár, de a ká-
poszta, a zeller, a kerekrépa még 
fejlődik – a kert tulajdonosának a 
hőség ellenére is még rengeteg 
örömet – és nem utolsósorban 
munkát tartogat.

VINCZE Adél

fotó: Bakonyi Erzsébet



NYILAS (11.23-12.21): Az időnként kibontakozó megérzéseivel, misztikus hajlamaival szinte elbűvöli a környezetében élőket. Még az is elképzelhető, hogy igényt 
tartanak majd az újonnan megmutatkozó képességére. 
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MEGFUTTATTÁK NÉHÁNYSZOR A FRANCIA TRIKOLÓRT

Az IMBRA FSR Endurance el-
nevezésű robbanómotoros hajó-
modellező világbajnokság utolsó 
napja, múlt szombaton az A-dön-
tők programjával a seregszemle 
valódi ünnepét hozta: remek 
futamok és kiváló hangulat gon-
doskodott arról, hogy a jövőben 
se feledkezzenek meg a nagyka-
nizsai Csónakázó-tóról.

A helyszín, vagyis esetünkben 
a nagykanizsai Csónakázó-tó kap-
csán külön bája lehetett annak, 
hogy 2024-ben (újra) otthont 
adhatott a robbanómotoros ha-
jómodellek világbajnokságának, 
mivel 40 esztendeje - 1984-ben 
– hasonló nagy formátumú sereg-
szemlét fogadhattak ezen környe-
zetben a szervezők. („Pista bácsi, 
egyszerűen nem hagyhattuk ki 
annak esélyét, hogy az évforduló-
ra tekintettel ne pályázzunk tavaly 
erre a vb-re, mint rendezők” – for-
dult az utolsó nap fináléi közben 
Lekszikov Zsolt, a Canissa Model-
lező SE elnöke, egyben vb-induló 
ahhoz a Kovács Istvánhoz, aki 
anno koordinálta a negyven évvel 
ezelőtti történéseket.)

Nos, a majd’ húsz ország kép-
viselőit felvonultató vb izgalmas 
utolsó napot hozott az egyhetes 
esemény zárásaként: lényegé-
ben két véglet között cikáztak a 
történések, hiszen a miniküldött-
ségű Portugália is szerzett érmet, 
mi több, ezüstöt a 27 köbcentis 
kategóriában, míg Franciaország 
szinte tarolt a világversenyen.

Nem feledkezhetünk termé-
szetesen a házigazda magya-
rokról sem, akik a felnőtt és az 
utánpótlás szinten is képviseltet-
ték magukat, s közülük a 3,5-ös 
mezőnyben Berta András a má-
sodik, míg Tarr Tamás a harmadik 
helyen végzett. A mezőny nagy 
létszámáról mindent elárul, hogy 
a 3,5-től egészen a 35-ös kategó-
riáig a B jelű finálék is heves kö-
rözéseket hoztak, s a nagy döntők 
hangulata a közönség felhördülé-
sével egyes rázós versenyhelyze-
tek alkalmával már-már egy-egy 
észak-amerikai ovál-pályás ver-
sengést idézett a technikai spor-
tok terén. („Nincs kizárva, hogy 
lehetett volna ebben a világbaj-
nokságban számomra is több, 
ha nincs például egy kibillentés 

az előfutamok során, akár egy 
nagy döntő is összejöhetett vol-
na. Ugyanakkor szerintem nincs 
miért szégyenkeznem, mivel 
eredményeim által harcolhattam 
ki válogatottbeli tagságom, ami 
egyben büszkeséggel is tölt el” 
– összegzett versenyével kapcso-
latban Bonczók Károly a CMSE 
soraiból.)

Az IMBRA szövetségének el-
nöke, a brit – egyébként Szlové-
niában élő – Ian Folkson nem 
véletlenül fejezte ki elismerését a 
szervezők és résztvevők irányába, 
s aki ennek az egy hétnek tanúja 
vagy valamilyen módon részese 
volt, esetükben nem véletlen, 
ha máris a modellezők következő 
esztendőben sorra kerülő világe-
seményét, az Európa-bajnoksá-
got várják. („A végén szinte már 
rutinszerűen jöhetett megfürdé-
sem a tóban, hiszen két szám-
ban – egymás után – sikerült a 
legjobbnak lennem, persze, nagy 
öröm ez ilyenkor minden ilyen 
győzelmet követően” – így a fran-
ciáktól Costa Erich, aki a 27-es 
géposztály mellett a 35-ösben is 
győzedelmeskedett. Tegyük hoz-
zá, második szólítása alkalmával 
a küldöttség már nem röptette 
meg a francia trikolórt egy nagy 
kört leírva, ugyanakkor mentsé-
gükre szóljon, az eredményso-
rukat látva nem voltak méterek 
híján a fürge lábak.)

Egy biztosnak tűnik, az után-
pótlástól a felnőttekig bezárólag 
az oklevelekhez járó „magyar 
teddy macik”, vagyis az egykori 
TV Macink hű másai a legjobb ke-
zekbe kerültek a győztes hajómo-
dellezők esetében, némi hangu-
latszösszenetet visszavarázsolva 
talán 1984-ből is.

POLGÁR László

FOCIAJÁNLÓ
FC NAGYKANIZSA  —  KAPOSVÁRI RÁKÓCZI FC 

2024. 08. 18. 17:30

SZEKSZÁRDI UFC  —  FC NAGYKANIZSA
2024. 08. 28. 17:30

IVÁNCSA KSE  —  FC NAGYKANIZSA
2024. 09. 01. 16:00

FC NAGYKANIZSA  —  MTK BUDAPEST II.
2024. 09. 08. 16:00

fotó: Polgár László



BAK (12.22-01.20): Ha kell, vállvetve támogassák egymást a párjával, hiszen a bolygóktól sem lehet mindig csodákat várni. Szárnyaljanak együtt, ahogyan a meg-
ismerkedésük kezdetén tették. 
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SZÉPEN CSILLOG AZ A 
VB-EZÜST IS

AMIKOR SZINTE „SZOMSZÉD” EDZŐK TALÁLKOZNAK
A labdarúgó „vármegyés” osz-

tályokban is immár tétmeccsek 
sorra várta, várja Dél-Zalában a 
nézőket, az első osztályú bajnoki 
forduló(k) mellett a Zala Várme-
gyei Kupa is „ontja a meccseket”, 
mi több, szombaton 17.30 órától 
a Kiskanizsai Sportkertben külön 
érdekessége is lesz a Sáska – ZTE 
FC II bajnoki találkozónak.

A felvezetésből kiindulva Lete-
nyén, ahol a lépés egyelőre lehet, 
hogy nem hatalmas, minden-
esetre tartalmas, mert az elmúlt 
hétvégén újra felnőtt házigazda 
együttes léphetett pályára Lete-
nye SE-címeres mezben: a zalai 
kupacsatározás második körében 
a „megye egyből” a harmadik 
vonalba leeső Deák-Gizmó Mura-
keresztúr SE-t fogadta az LSE. A 
letenyei felnőtt foci „feltámadása” 
mindenesetre olyan jól sikerült, 
hogy 8-0-s győzelmével a követ-
kező körbe is jutott a vendéglátó 
legénység. Tette ezt úgy, hogy a 
2022-2023-as idényben még a 
„megye kettes”, nem kimondot-
tan jó szereplés után döntöttek 

úgy a helyiek, hogy egyelőre ma-
radjon csupán az utánpótlás szint 
a határvárosban.

Mint tapasztalhattuk, sokat 
nem kellett várni arra, hogy ismét 
legyen felnőtt legénység a murai 
kisvárosban, melyhez minden bi-
zonnyal egy remek civil kezdemé-
nyezés is lendületet adott – újra 
sikerült úgymond az idősebbeket 
összetoborozni, akik Takács Árpád 
edző irányításával immár a har-
madik kört várhatják a kupában, 
no meg a rajtot a 2024-2025-ös 
vármegyei III. osztály Déli csoport-
jában (augusztus 24-én éppen a 
tótszentmártoni pályára látogat-
hatnak, ahol a Szerdahely FC ven-
dégei lesznek).

Lépjünk azonban térben és idő-
ben közelebb, hiszen augusztus 
17-én,  szombaton 17.30 órától a 
Kiskanizsai Sáskák SE a vármegyei 
I. osztály 2. fordulójában a ZTE FC II 
gárdáját fogadhatja. Igen, tétmecs-
csen „zetés” gárdát sem gyakran 
fogadnak a kiskanizsaiak, főleg 
felnőtt bajnoki keretében, ennél 
azonban esetünkben jóval pikán-

Az angliai Corby települése 
adott otthont az idei Ultraköny-
nyű Repülők Világbajnoksá-
gának (WMC 2024), melyre 
Dél-Zalából – több évtizedes 
„világversenyi” rutinnal a hátuk 
mögött – indulási jogot szerzett 
sokakkal egyetemben a Ferinc 
Vince, Dömötör Zsolt páros is az 
úgynevezett kétüléses autogyro 
kategóriában.

A kettős idei sportágbeli törté-
nete idén sem előzmény nélküli, 
hiszen a néhány héttel korábbi 
– dunaújvárosi – ultrakönnyű 
repülősök nemzeti bajnokságán 
mezőnyükben, vagyis a botkor-
mányosoknál az első helyezést 
könyvelhették el, mely Ferinc 
esetében már a 15., navigátorá-
nak, Dömötörnek pedig a má-
sodik bajnoki címét jelentette 
sportpályafutása során. Innen 
aztán nem volt megállás, hiszen 
2024. a világversenyek sorában 

a kettős számára a világbajnok-
ságot jelentette Angliában.

Alapvetően az angliai történé-
sekre sem lehet panasz, hiszen a 
kategóriájában végül a magyar 
válogatott színeiben a kettős az 
ezüstérmet szerezte meg, de 
Ferinc Vince elmondása szerint 
korántsem voltak felhőtlenek a 
levegőben töltött órák, percek...

Sportági sajátosság a külön-
böző részfeladatok teljesítése, 
nos, ezek közül főszereplőnk 
értékelése szerint egyet sikerült 
– nem kicsit – az elvártak alatt 
teljesíteni.

– Nem tagadom, kimondott 
nyerési szándékkal utaztunk 
Angliába, kimondottan egyben 
volt korábban is a teljesítmé-
nyünk – elevenítette fel Ferinc 
Vince a történéseket. – Már az 
első megmérettetés alkalmával 
egy járómotoros célraszállást 
rontottam, ami lényegében 

Újra felnőtt foci várja a szurkolókat Letenyén

fotó: Polgár László

sabb a szituáció, lévén a kispa-
dokon két korábbi, például „NTE 
1866-os” csapattárs találkozik 
Rácz Szabolcs, valamint Horváth 
Gábor személyében. Előbbi a Sás-
ka, utóbbi a Zete II edzője, a kani-
zsai kispályás labdarúgó-bajnok-
ságban is együtt rúgják a labdát, s 
hogy még tovább szűkítsük a kört, 
Kiskanizsán légvonalban talán ha 
400 méterre élnek egymástól… 

Írhatnánk kissé a földtől elrugasz-
kodva, hogy hiába, minden út 
Kiskanizsára vezet, de ez ezúttal 
lényegében tényleg így is tekint-
hető. Biztosak lehetünk benne, 
ugratásból, egymás jó barátként 
történő köszöntéséből nem lesz 
tehát hiány szombaton a kiskani-
zsai focipályán.

POLGÁR László

meg is határozta a továbbiakat. 
Pontosabban innen sikerült 
feljönnünk, bár voltak további 
hibák is, melyek után úgy vol-
tam vele, lehet, jobban járnánk, 
ha feladnánk a küzdelmeket. 
Magam alatt voltam személy 
szerint én magam is, de aztán 
folyamatosan sikerült kijön-
nünk a gödörből. Ebbe talán az 
ellenfelek gyengélkedése is be-
lejátszott, a lényeg azonban az, 
hogy zárkóztunk fel, az más kér-
dés, hogy például egy úgymond 
„fotómeghatározásban” állítólag 
tévedtünk 2 millimétert, amit 
már nem fogadtak el a zsűri ré-
széről. Talán lett volna lehető-
ségünk az óvásra, ugyanakkor 
konstatáltam, ezt a vb-t még 
az elején én hibáztam el, tehát 
mondhatni erkölcsi alapom nem 
volt nagyon arra, hogy ezt meg-
tegyem. Legyen elég számunkra 
annyi ebből a vb-ből, hogy a ké-

sőbbiekben már remekül tettük 
dolgunkat, s így szépen csillog 
az ezüst is.

Nincs kizárva azonban az sem, 
hogy a javításra már az esély 
meglehet a következő esztendő 
során, mivel ugyan „Európa-baj-
noki év” következne 2025-ben, 
de a nemzetközi grémium is lát 
esélyt arra, hogy azt a sportági 
eseményt is világbajnoksággá 
nyilváníthassák.

POLGÁR László



VÍZÖNTŐ (01.21-02.19):  Ha sokat töpreng értelmetlen dolgokon, előbb-utóbb mindentől elmehet a kedve. Változtasson a szokásain, és a tévénézés helyett inkább 
menjen el sétálni valakivel. 
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A 2024. július 31-i  
számunkban megjelent rejtvény megfejtése:

ELÉG EGY KÖZMONDÁST MEGJEGYEZNI:
REND A LELKE MINDENNEK.

További híreinket  
megtalálják a

www.kanizsamediahaz.hu oldalon.

KÖVETKEZŐ
VÉRADÁSOK

2024.08.23.  péntek 
14:00-18:00

Vöröskereszt Nagykanizsa Sugár 
út 28. 

Véradásaink időpontját megtalálják a 
Kanizsa TV Lapozójában is!

A véradás mindenki  
számára nyitott.

 
 
 

 
VERSENYTÁRGYALÁSI FELHÍVÁS 

 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 
nyilvános versenytárgyaláson értékesíti az alábbi ingatlanait 

 
Hrsz. Alapterület Megnevezés Utca Kikiáltási ár (Ft) 

2061/A/15 93 m² orvosi rendelő Ady Endre u. 30-32. 19.685.039 Ft + ÁFA 
3604/1/A/3 51 m² lakás Babóchay u. 55. 12.100.000 Ft 
3659/A/4 39 m²  lakás Babóchay u. 48/A. 8.000.000 Ft 

1416/2/A/4 45 m²  lakás Hunyadi u. 23. 4.700.000 Ft 
 

Részletes feltételek és kiírás megtekinthető a www.nagykanizsa.hu honlap 
Befektetőknek menüpont Eladó/Bérbeadó ingatlanok almenüpontja alatt, illetve tájékoztatás 

kérhető munkanapokon a 20/849-2330 vagy a 20/849-2466 telefonszámokon 
 

 



HALAK (02.20-03.20): A bolygóállások szerint hamarosan váratlan fordulat történik az életében, ami kellemes kihatással lesz az érzelmi életére is. Jókedvében akár 
madarat is lehet majd fogatni önnel.

2024.08.14. 15

Nagykanizsa Vagyongazdálkodási és 
Szolgáltató Zrt. 
Cím:8800 Nagykanizsa Garay u. 21. 
Tel:+36 93 311 241 
Web:nkvg.hu 
Email:nkvg@nagykanizsa.hu 

 

 
 

 
Versenytárgyalási Felhívás 

 
 

A Nagykanizsa Vagyongazdálkodási és Szolgáltató Zrt. (Nagykanizsa, Garay u. 
21.) nyílt versenytárgyalást hirdet az Ipari parkban, Lendva utca 4. szám alatt 

található ipari csarnok helyiségeinek bérbeadására 
 

 
 
Ipari park, Lendva u. 
4., 649/172 hrsz. 328,76 m2 csarnok és 

irodablokk 
1.600 Ft/m2/hó+ÁFA= 
2.032 Ft/m2/hó 

Licitlépcső   100 Ft/m2/hó+ÁFA= 
127 Ft/m2/hó 

A versenytárgyalás ideje: 2024. augusztus 27. 09:00-09:15 
 
 
A helyiségek előre egyeztetett időpontban tekinthetőek meg. Érdeklődni az 
alábbi elérhetőségen lehet: 
Mihovics  Zoltánnál a 06-30/575-2943-as telefonszámon. 
A versenytárgyalások helye:  
Nagykanizsa Vagyongazdálkodási és Szolgáltató Zrt. 
Nagykanizsa Garay u. 21. I. Emelet 
A versenytárgyalási felhívást, valamint a versenytárgyaláson való részvétel 
feltételeit a www.nkvg.hu honlapon tekinthetik meg! 

REJTVÉNY
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SÜLT PARADICSOM CÉKLÁVAL, BAZSALIKOMMAL ÉS TEPSIS KRUMPLI DARÁLT HÚSSAL

Az évnek ebben az időszakában 
már van a kertünkben minden, 
ami ehhez a gyors vacsorához 
kell – mondta Szalai Ottó. – Nem 
lehet elmondani, mennyivel fino-
mabb minden, ha nem a boltban 
vesszük, hanem frissen, a kertből 
leszedve készíthetjük el. Szeren-
csésnek érezzük magunkat, hogy 
nekünk ez megadatik. A gyere-
kek is szeretik, így 1 nagy tepsivel 
szinte nem is elég.

RECEPT 4-5 FŐRE:
6 db nagyobb paradicsom, 4 db 
cékla, kakukkfű, bazsalikom (zöld 
és lila), só, bors, olívaolaj.

ELKÉSZÍTÉSE:
A megmosott paradicsomok 

csúcsát levágom, hogy legyen 
egy kis talpa, majd félbevágom. 
Nagy tepsibe sütőpapírt teszek és 
olívaolajjal kissé meglocsolom. A 
paradicsomokat keresztben félbe 
vágom és a tepsibe teszem. Só-
zom, borsozom ízlés szerint.

A céklákat kisebb kockákra vá-
gom. Tálba teszem, olívaolajjal 
meglocsolom, sózom, borsozom, 
2 nagyobb csipet barnacukor-
ral megszórom. Jól átforgatom, 
majd hagyom 10 percet pihenni.

A céklát a paradicsomok köré 
elterítem. A kakukkfüvet kicsit 
összevágom, és megszórom vele 
a zöldségeket. A bazsalikomot 
levelekre szedve bőségesen el-
terítem a paradicsomokon. 185 
℃-on 30 percig sütöm, amíg a 
cékla még roppanós marad, és 
leszedem róla az elszáradt bazsa-
likomokat. Végül tányérra teszek 

néhány paradicsomot és céklát, 
majd friss bazsalikomot rakok 
mellé.

TEPSIS KRUMPLI  
DARÁLT HÚSSAL (5 FŐRE) 
HOZZÁVALÓK:
1 kg krumpli, 3 fej hagyma, 10 
dkg szalonna, 30 dkg darált hús, 
3 gr fokhagyma, 6 tojás, tejföl, 
reszelt sajt, só, bors, kakukkfű, 
rozmaring, metélőhagyma.

ELKÉSZÍTÉSE:
Az újkrumplit kisebb darabok-

ra felkockázom, bő vízben, fél-
keményre főzöm. A tojásokat is 
betettem a krumpli mellé főzni, 
így egy fazékban az is elkészült. 
Serpenyőben a hagymát zsír-
ban megpirítom, melléteszem a 
fokhagymát, majd a darált húst. 
Készre pirítom, sózom, borso-
zom, én BBQ szószt is szoktam 
mellé nyomni. Közepes tepsit 
kizsírozok, majd a lecsöpög-
tetett krumplit elrendezem az 
alján. A tojásokat hosszában 4 
felé vágom. A krumplira a darált 
húst egyenletesen elterítem, 

majd rárakom a tojásgerezde-
ket. Rárakom a kakukkfű ágakat, 
rozmaringot, apróra vágott me-
télőhagymát. Tejföllel beterítem, 
reszelt sajttal megszórom. 180 
℃-on kb 20-25 percig sütöm, 
majd felső grillen még rápirítok 
2-3 percet.

BAKONYI Erzsébet

VOKSH 
OKTATÁSI 
KFT
Nagykanizsa, Ady Endre utca 30.
tel. 06-30-491-7051 
/ny.sz. E-000883/2014/ 

Következő gépkezelői tanfolyamunk aug. 27 - én indul !
Vizsga napja 2024.09.12. csütörtök!

Jelentkezéseket 2024.08.21-ig elfogadunk!

Részletekről, kedvezményekről érdeklődj irodánkban!
+36 30 491 7051,  beke.ivett@voksh.hu

Várjuk jelentkezését kategóriás és GKI alap - 
továbbképzés online képzéseinkre is tavalyi árakon!

34 éve az úton társak vagyunk !



FOKOZÓDÓ INVÁZIÓ

NAGYKANIZSA ÉS 
TÉRSÉGÉNEK LAPJA 
XXXVI. ÉVFOLYAM 
18. SZÁM
2024. AUGUSZTUS 28.

TÁMASZ NÉLKÜL

további részletek a 6. oldalon

Következő számunk 2024. szeptember 11-én jelenik meg.

2019 októbere óta az egyik legritkábban használt jelző a csen-
des volt, amit a kanizsai politikai életre aggatni lehetett. Az 
elmúlt másfél hónapot mégis jól írja le ez a szó. Lapzártánkat 
követően, augusztus 29-én búcsúzik a Balogh László polgár-
mesterségével, de ÉVE többséggel regnáló testület. Az utolsó 
soros ülés előtt Horváth Jácinttal, Nagykanizsa megválasztott 
polgármesterével beszéltük át a következő egy-másfél hónap 
legfőbb pontjait.

ANYAGILAG IS NEHÉZ 
AZ ISKOLATÁSKA

A tanévkezdés egy olyan fogalom, ami miatt nem biztos, 
hogy csak a diákok gyomra szorul össze. A tankönyv ugyan 
már ingyenes, de számos egyéb kelléket kell beszerezni 
szeptember 1-je előtt. A füzetek és ceruzák mellett rajz- és 
technikafelszerelés, az úgynevezett „tesicucc”, és a kívánság-
lista hosszú lehet, ha a gyerkőc éppen a divatot követi.

folytatás a 2. oldalon

A melegebb időjárás miatt idén előbb keltek ki a darazsak, 
amelyek megnehezítik a hétköznapjainkat. A lapunknak nyi-
latkozó szakember szerint egy országos méretű problémáról 
beszélhetünk, amely Nagykanizsát is érinti.

A Cukorbetegek Nagykanizsai 
Egyesületét dr. Sebestyén Miklós 
főorvos hozta létre 1994-ben és 
hivatalosan 2024 márciusában 
szűnt meg. A cukorbetegek felvi-
lágosítását, oktatását célul kitűző 
egyesület tevékenységét az egy-
kori elnök, Jaskó József idézte fel.
10. oldal

1951-től országosan szeptember 
első vasárnapján tartják a Bá-
nyásznapot, az 1919. szeptember 
6-án eldördült tatabányai csen-
dőrtűz áldozatainak emlékére.

JÓ SZERENCSÉT! VÁRJÁK AZ ATLÉTÁKAT
A korábban Kanizsáról induló si-
keres atléták nyomdokaiba lép-
hetnek az ifjú dél-zalai diákok. 
Szeptembertől ugyanis újra in-
dulna az atlétika a városban.

Ha ez így megy tovább, érde-
mes elgondolkodni a jövőn. 
Nem kizárt, hogy 10 év múlva 
lengyel borokat fogunk kóstol-
gatni.

ILYENRE MÉG NEM VOLT PÉLDA

8-9. OLDAL 12. OLDAL 11. OLDAL

HORVÁTH JÁCINT: „MINDEN OLYAN 
MEGBESZÉLÉSRE NYITOTT VAGYOK, 
AMI KANIZSA ÉRDEKEIT SZOLGÁLJA”
Októberre tekintő

részletek az 5. oldalon

fotó: Kovács Viktor
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úgy, ahogy majd azt tenni fogjuk.
– Ezek szerint ez sem lesz egy 

rövid tanácskozás?
H.J.: – Mi nagyon gyorsan meg 

tudjuk szavazni az előterjesztése-
ket, ha kell...Ez nem probléma. 
De igen, valószínűleg nagyon sok 
helyen belénk fognak kötni.

– 2025 még nincs túl közel, de 
ha a ciklus egészét nézzük, akkor 
azért olyan távol sem. Lehet bár-
mit látni, tudni a következő év 
költségvetéséről? Hiszen ez már 
teljes egészében az Ön vállát fog-
ja nyomni.  

H.J.: – Nincs még állami költ-
ségvetés és a keretszámokat sem 
látjuk. Korábban a sarokszámo-
kat évközben meghatározták, 
ezért ezekből tudtunk építkezni 
az év vége felé. Szerettem vol-
na és most is azt szeretném, ha 
minél előbb meglenne az elfo-
gadott költségvetés. Nem márci-
usban, hanem azt sem tartottam 
volna ördögtől valónak, ha idén 
decemberben döntöttünk vol-
na róla. De lehet, hogy ez nem 
lesz lehetséges, hiszen az állami 
költségvetést csak novemberben 
fogja elfogadni az országgyűlés, 
amiből dolgozni tudnak ugye 
az önkormányzatok. Meglátjuk, 
hogy mennyi információnk lesz, 
de legkésőbb januárban szeret-
nénk a költségvetést elfogadni, 
hogy az intézményeink, cége-
ink működése ne a bázisalapon 
menjen.

– A júniusi interjúnkban is ki-
tértünk rá, hogy áll most az alpol-
gármester kérdése?

H.J.: – Folyamatosan egyez-
tetünk frakción belül, a döntés 
még nincs meg. Minden attól is 
függ, hogy az alakuló ülés előtti 
időszakban mire jutnak a meg-
állapodások. S nem csak a saját 
frakciónkkal fogok egyeztetni, 
hanem minden oldallal. Függ a 
végső döntés a bizottságok fel-
építésétől is. Elképzelésem nyil-

– A választások utáni számunk 
kapcsán készítettünk legutóbb 
egy nagyinterjút. Hogy telt a 
nyár, azért pihenésre is maradt 
ideje?

H.J.: – Volt némi pihenés is, 
persze. De augusztustól már ren-
geteg egyeztetést lefolytattunk. 
Folyamatosan próbálkozunk, de 
nyilván érdemi dolgokat csak ok-
tóbertől lehet tenni, az előzetes 
tárgyalásokkal tudtunk haladni.

– A választások utáni időszak 
elég csendesen telt a kanizsai po-
litikában. Ami ismerve az elmúlt 
5 évet, elég meglepő volt. Nem-
régiben azonban Cseresnyés 
Péter név szerint említette egy 
interjúban, miszerint szívesen 
látja az általa tervezett tanácsko-
zó testületbe. E kapcsán valóban 
kapott megkeresést az ország- 
gyűlési képviselőtől?

H.J.: – Személyesen nem 
kaptam megkeresést. De nyil-
vánvalóan, minden olyan meg-
beszélésre, egyeztetésre, mun-
kára nyitott vagyok, ami Kanizsa 
érdekeit szolgálja. Ha komolyan 
gondolja és nem uralkodni akar 
Nagykanizsán, hanem partner-
ként tekint a város által megvá-
lasztott vezetőkre, akkor mi is 
partnerek leszünk ebben a do-
logban.

– Már csak egy soros ülés van 
hátra a 2019-es ciklus munká-
jából. Fontos lehet ez az utolsó 
közgyűlés az októbertől induló 
feladatok kapcsán?

H.J.: – Azok a döntések, ami-
ket meghozunk, már nyilván 
kihatnak a következő ciklusra. 
Költségvetés van napirenden, 
ami mindig izgalmas és vitákat 
kiváltó téma. Ez várható most is. 
S ez mellett is látunk olyan elő-
terjesztéseket, amik várhatóan 
a jövőben is vitákat fognak ge-
nerálni. De el fogjuk mondani a 
közgyűléseken, hogy mit miért 
döntöttünk és miért szavaztunk 

HORVÁTH JÁCINT: „MINDEN OLYAN MEGBESZÉ-
LÉSRE NYITOTT VAGYOK, AMI KANIZSA ÉRDEKEIT 
SZOLGÁLJA”
Októberre tekintő

vánvalóan van, voltak is már erről 
beszélgetések, már a kampány 
előtt is. A végső döntés nyilván 
az lesz, amit a közgyűlés megsza-
vaz.

– És a kapcsán van-e már kon-
szenzus, hogy alpolgármesterről 
vagy alpolgármesterekről beszél-
hetünk?

H.J.: – A számuk is a struktúrá-
tól függ. Az elmúlt ciklusban egy 
alpolgármester volt, de a koráb-
biakban sokszor többen látták 
el ezt a munkát. Dénes Sándor 
alatt is két főállású alpolgármes-
ter volt, Cseresnyés Péter mellett 
szintén. A feladatok sokasága és 
sokszínűsége megkívánná, hogy 
ketten legyenek, de ez nincs 
kőbe vésve és nincs is ma még 
eldöntve.

– Hasonlóan sokakat érdekel-
het a kabinete összeállítása. Itt 
történt előrelépés?

H.J.: – Feladatalapon szeret-
ném felépíteni a rendszert, vol-
tak már e kapcsán is egyezteté-
sek. De én azt gondolom, hogy a 
város működése szempontjából, 
mind az alpolgármesterek szá-
ma, személye, mind a kabinet 
kérdése a legkevésbé fontos. A 
produktum és az eredmény lesz 
leginkább érdekes, hogy mi az, 
amit létre tudunk hozni, amit 
meg tudunk csinálni ebben az 

öt évben. Az, hogy ezt milyen 
felépítésben és hogyan csináljuk 
meg, az szerintem legkevésbé 
érdekli a kanizsaiakat. Az fogja 
őket érdekelni, hogy tudjunk dol-
gozni és vigyük végbe azt, amire 
vállalkoztunk, vigyük a várost jó 
irányba.

– S lát egy olyan csapatot, 
amely képes lehet erre?

H.J.: – Én azon vagyok, azért 
csináljuk ezt az egészet. Alapve-
tően a feladatok meg vannak ha-
tározva. Pontosan tudom, hogy 
mit szeretnék a kabinetben vagy 
az alpolgármesterek feladatai 
között látni. Ehhez keresem meg 
a leginkább alkalmas, az adott 
feladatot elvégezni képes szemé-
lyeket. Van, aki már megvan, de 
ezt még nyilvánosan nem jelent-
hetem ki.

– Júniusban még csak utalt rá, 
hogy egyeztetni fog a Mi Hazánk 
bekerült képviselőjében, Hokker 
Tiborral. Ez megtörtént?

H.J.: – Egy beszélgetésen va-
gyunk túl. Mi korábban még nem 
ismertük egymást, az első talál-
kozáson átbeszéltük ki honnan és 
milyen céllal érkezett. Elmond-
tam én is és elmondta ő is, hogy 
mik azok a szempontok, amikre a 
város érdekében leginkább kon-
centrálunk ebben a ciklusban.

MIKÓ-BARÁTH György

fotó: Novák Viktor
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1915-ben kezdték el építeni 
az ország legnagyobb katonai 
barakk-kórházát Nagykanizsán, 
majd az intézmény 1916-ban már 
első betegeit fogadhatta. Végül 
az eredetileg tervezett nyolcvan 
barakkból csak ötvennégyet épí-
tettek fel, amik háromezer ember 
befogadására voltak képesek. A 
favázas épületek beton alapo-
zással, cementes faforgácsleme-
zekből és lyukacsos téglákból 
készültek.  A második világhá-
ború végén a németek a kórházi 
felszerelések szállítható részét 
magukkal vitték, az intézményi 
személyzet is távozott, majd a 
szovjetek a helyi lakossággal 
együtt fosztogatásba kezdtek. 
Az épületekből eltűntek az ajtók, 
ablakok, a villany- és a vízvezeték, 
kifűrészelték a gerendákat, min-
denhol felszedték a padlózatot. 
A barakkokról ellopták a burkoló 
parafát. Csupán huszonhét ba-
rakk esetében tűnt lehetséges-
nek a lakóházzá alakítás. Ezekbe 
százötven lakás kialakítását ter-
vezték. Az első lakások 1948-ban 
készültek el, így született meg 
Ligetváros. Ma, 75 évvel később 
a Csengery út 117. alatt található 
épületek nagy része borzalmas 
állapotban van. Ezek állagmeg-
óvásának érdekében az önkor-
mányzat elsősorban a mindent 
beborító növényzettől szabadí-
totta meg a házakat a Netta-Pan-
nonia parkgondozó munkatár-
sainak segítségével. – Az elmúlt 
években a növényzet elburján-
zott, nagyon sok a sarjhajtás, a 
magról hajtott csemete. Azok az 
ingatlanok, amik nem lakottak, 
azokat felverte a növényzet, ami 
gyakorlatilag már az épületeket 
is károsította, illetve a kisállatok 
is elszaporodtak a környéken. 
A lakók is jelezték felénk, hogy 
szeretnék, ha eltávolítanánk a 
környékről azokat a növényeket, 
amik nem oda valók – árulta el 
Schauta Marcell önkormányzati 
képviselő.

Az elmúlt hetekben több 
helyszíni bejárást is végeztek 
a szakemberek. Az itt található 

14 lakásból jelenleg összesen 
négyben laknak bérlők, az épület 
számos részében illegális hul-
ladéklerakó is található. A prob-
léma egy részének megoldása 
érdekében a 2021-27-es Európai 
Uniós támogatási ciklusban lévő 
felújítási lehetőségeket szeret-
né kihasználni a városvezetés. 
A fenntartható városfejlesztési 
stratégiában szegregátumban 
lehet felhasználni körülbelül 100 
millió forintos összeget, amit in-
gatlanfelújításra lehet fordítani, 
természetesen ennek is megvan-
nak a különböző feltételei, amik-
nek kell megfelelni, különböző 
előírásokat kell teljesíteni. Ennek 
kapcsán a városvezetés egy meg-
felelő ingatlant szeretne találni.  
A pályázatban foglalt ingatlanfe-
lújításba beletartozik az itt élők 
másik helyre való költöztetése, 
illetve a szegregációs hatás csök-
kenése. Schauta Marcell úgy véli, 
várhatóan az elkövetkezendő 
két évben sikerül majd megva-
lósítani a projektet. A probléma 
azonban jóval nagyobb pár le-
romlott épületnél. Most, hogy a 
lakatlan ingatlanok láthatóvá vál-
tak, szembetűnőek azok a károk, 
amik az évek alatt az épületekben 
keletkeztek. Ezek nagyrészt ron-
gálások, illetve illegális hulladék-
lerakások, ami egyúttal felhívta 
az önkormányzat figyelmét arra, 
hogy sokkal nagyobb figyelmet 
fordítson erre a kieső területre. Az 
illegális hulladéklerakás mellett 
az itt élők visszajelzései alapján a 
bűnözés számtalan formája meg-
található a területen, ami nem 
csak az épületeket, de magukat 
a lakókat is veszélyeztetheti. A 
droghasználók száma az elmúlt 
időszakban egyre magasabb lett 
Ligetváros ezen részén.

– Az elmúlt napokban a ren-
dőrkapitánnyal is egyeztettem 
erről, hogy a későbbiekben ezt 
a területet sűrűbben látogassák 
a járőrök, illetve a közeljövőben 
a közterület-felügyelettel is kívá-
nok egyeztetni ezzel kapcsolat-
ban. Az épületeket, amik most 
mindenki számára láthatóvá vál-

LIGETVÁROS FELZÁRKÓZTATÁSA A CÉL
Állapotfelmérés, majd ingatlanfelújítás – ezek a városvezetés tervei a volt hadikórház területén. A mintegy 100 éves épületek 
közül több nagyon leromlott állapotban van. A korszerűsítéssel a szegregáció csökkentése a cél Ligetvárosban.

tak, a Vagyongazdálkodási Zrt. 
munkatársai igyekeztek lezárni, 
valamint felmérték azokat a teen-
dőket, amiket az elkövetkezendő 
időszakban el kell végezni – tette 
hozzá Schauta Marcell.

A továbbiakban szükség lesz 
lomtalanításra, valamint gyomir-
tásra is, de a tervek között szere-
pel még kerítés építése, valamint 
kamerarendszer kialakítása is.

SZABÓ Fanni

fotó: Szabó Fanni



KOS (03.21-04.20):  Úgy tűnik, egyre nagyobb önben a bizonyítási kényszer. Ne izguljon, hisz nem kell versenyt futnia senkivel sem. Nyugodt tempóban végezze 
el a feladatait továbbra is. 
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MEGKÉRDEZTÜK 
Nincs rossz helyzetben Kanizsa élhetőség szempontjából a megkérdezett helyiek többsége szerint. Ettől eltérő véleményt főként 
a tizenéves korosztály fogalmazott meg, azonban városunk a KSH korábbi felmérése szerint sem tartozik az élhető települések él-
mezőnyébe. Stábunk kíváncsi volt arra is, hogy mit gondolnak az emberek a Nagykanizsa és Zalaegerszeg közötti különbségekről.

– KANIZSA VAGY EGERSZEG?

A KSH tavaly készített egy 
kutatást, amiben a megyei 
jogú városokat vizsgálta a gaz-
daság és a fenntarthatóság 
szempontjából. Később az 
eredmények alapján az Index 
hat csoportra osztotta a tele-
püléseket, abban Kanizsa Sze-
geddel, Hódmezővásárhellyel, 
Kecskeméttel, Egerrel és Zala-
egerszeggel együtt a harma-
dik helyen szerepel. A lista azt 
mutatja, hogy az országban a 
legélhetőbbnek Győr és Veszp-
rém környéke számít. Az álta-
lunk megkérdezettek többsé-
ge pozitív választ fogalmazott 
meg. Szücs Tamás néhány év-
vel ezelőtt költözött Kanizsára 
Ajkáról. Mint mondta, eddig po-
zitívak a tapasztalatai. – Ügyinté-
zésben, mindenben teljesen 

rendben talál-
tuk a várost, te-
hát nincs nega-
tív véleményem 
– mondta el. Ki-
emelte, eleinte 
vállalkozóként 
dolgozott, de 

ismeretségek hiányában kényte-
len volt váltani, így azt követően 
állást keresett, amiben szintén 
gyorsan sikerrel járt.

Van, aki nem elégedett min-
den téren a várossal. Szabó Zsolt 
átlagosnak tartja élhetőség 
szempontjából. Ő úgy gondolja, 
Kanizsán ugyan vannak munkahe-

lyek, de a tele-
pülés fejlődésé-
hez elsősorban 
több álláslehe-
tőségre lenne 
szükség. – Ott 

van most az Izzónak a területe, 
oda is lehetne munkahelyeket 
létesíteni. A gépgyárba, a Du-
nántúli Kőolajipari Gépgyárnak 
a helyére a vasúti járműgyárat 
ígérték, ugye az nem jött létre – 
fogalmazott. Hozzátette, renge-
teg kihasználatlan terület van, 
amiket érdemes lenne hasznosí-
tani.

Korábban Megkérdeztük című 
rovatunkban is foglalkoztunk a 
témával, miszerint a fiatal korosz-
tály nem Nagykanizsán képzeli el 
a jövőjét, amit ezúttal is megerő-
sítettek. Ők nem csupán a mun-
kahelyek, hanem a szabadidős 
lehetőségek hiányára is rámu-
tattak, de azt is elmondták, hogy 
az elmúlt években valamelyest 
fejlődött ezen a téren a város, 
de ez még mindig kevés ahhoz, 
hogy a fiatalok itt tervezzék a jö-
vőjüket. Ez alapján elmondható, 
hogy élhetőség szempontjából 
főként csak ez a generáció fogal-
mazott meg negatív véleményt, 
így a többség szerint reális he-
lyen van városunk az élhető te-
lepülések középmezőnyében. 
Stábunk azonban arra is kíváncsi 
volt, hogy a Nagykanizsa és Zala-
egerszeg közötti különbségekről 
mit gondolnak a helyiek, hiszen 
ahogy azt a KSH felmérése is 
mutatja, városunk a megyeszék-
hellyel együtt a harmadik helyen 
szerepel, azonban a két település 
rivalizálása több évtizedes múltra 
tekint vissza.

A lapunknak nyilatkozók több 
szempontot is felsoroltak, ami-
ben szerintük Zalaegerszeg erő-
sebbnek bizonyul. Többen ki-
emelték, hogy a megyeszékhely 

sokkal gyorsabb ütemben fejlő-
dik, hiszen mint mondták, ott 
szinte havonta bejelentenek 
egy-egy nagyobb beruházást, 
például a harckocsigyár elindulá-
sát. Ezzel szemben Kanizsa ese-
tében éppen a korábban beígért, 
de elmaradt projekteket hangsú-
lyozták. Van, aki azt is kiemelte, 
hogy a Zala vármegyei fejleszté-
sek többsége Egerszegen törté-
nik, amit politikai döntésnek 
gondol. – Egerszeg sokkal job-
ban fejlődik, mint Kanizsa. Mióta 
megyeszékhely lett, azóta sok 
minden történt ott, ami Kanizsán 
nem – hangsúlyozta Lang Ágota. 

Ő ezt az ottani 
városvezetéssel 
indokolta, azon-
ban szerinte a 
k o r m á n y n a k 
kellene ez ellen 
tenni. – A kor-
mány egyfor-

mán támogassa azokat a városo-
kat, amelyeknek a vezetése nem 
éppen fideszes – tette hozzá.

A fejlesztések kapcsán mások 
is hasonló véleményt fogalmaz-
tak meg, a többség a munkahe-
lyek hiányára mutatott rá, de van, 
aki az ottani emberek mentalitá-
sát is kiemelte, mondván, az ott 
élők közvetlenebbek és barátsá-
gosabbak. Bencze Margit 1987-
ben vidékről költözött Kanizsára. 

Elmondta, sze-
ret itt lakni, hi-
szen azt látja, a 
v á r o s v e z e t é s 
sokat tett azért, 
hogy szép kör-
nyezetben él-
hessenek a he-

lyiek, de az elmúlt évtizedekkel is 
összehasonlította városunkat. 
Mint fogalmazott: sokkal pezs-
gőbb élet volt, sokkal több lehe-
tősége volt az embereknek, én 
úgy érzem, hogy azóta leépülés 
történt. Ennek kapcsán Zala-
egerszeget is megemlítette. – 
Úgy érzem, hogy nagyon sokat 
fejlődött az a város mindenféle 
szempontból, tehát akár az épít-
kezéseket nézve, a közigazga-
tást, mindenféle szempontból – 
árulta el.

Egy stábunknak nyilatkozó 
férfi egészen a rendszerváltásig 
vezette vissza a város történetét. 
– Eladták az egész várost. Ott 
volt a sörgyár, az Izzó, az üvegy-
gyár, a gépgyár. Teljesen tönkre-
tették. Ez már 30 éves téma, ez 
nem most kezdődött – szögezte 
le Salga István, aki a  munkahe-

lyeket tekintve 
is kifejezte elé-
gedetlenségét. 
– Csak kizsák-
mányolják a 
m a g y a r o k a t . 
Rabszolgasor-
ban dolgoznak 

itt Kanizsán is, minimálbérért, 
amiből nem lehet megélni – 
folytatta. Hozzátette azt is, sze-
rinte ez nemcsak Zalában, ha-
nem országos szinten probléma.

Ahogy az a válaszokból is ki-
derült, élhetőség szempontjá-
ból a többség pozitívan tekint a 
városra, azonban amennyiben 
Zalaegerszeggel vetik össze Ka-
nizsát, már jóval több negatív 
véleménnyel találkoztunk.

TÓTH Csilla

forrás: www.facebook.com/zalaegerszeghivatalosoldal/



BIKA (04.21-05.21):  A kihátrálás helyett inkább oldja meg a kialakult nehéz helyzetet a családjában. Ha segítségre szorulnak, tegyen meg mindent értük még 
akkor is, ha az sok időbe és sok pénzbe kerül. 
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ANYAGILAG IS NEHÉZ AZ ISKOLATÁSKA
A „Kis gyerek kis gond...” kez-

detű mondás iskolakezdés ese-
tén nem érvényes, legalábbis 
az általunk megkérdezett szülők 
szerint. Hiszen abban az esetben, 
ha a gyermek éppen megkezdi 
általános iskolai tanulmányait, 
egy szép listát kap az iskolától, 
mely a szükséges felszereléseket 
tartalmazza. Az első osztályosok-
nál még mindig létezik a füzet-
csomag – ez egy kis könnyítés 
– hiszen nem kell az anyukának, 
vagy az apukának a fejét törni 
azon, hogy vajon mit vegyen. De 
ott van még az a bizonyos lista. 
A papír-írószer üzletek viszont 
már hetekkel a tanévkezdés előtt 
felkészülten várják a vásárlókat, 
nem csupán akciókkal, segítő-
készséggel is. – Már júliusban 
meghirdetjük minden évben az 
akciót, de az a tapasztalatom, 
hogy leginkább az iskolakezdés 
előtt állók azok, akik korán be-
szerzik a szükséges dolgokat. 
Ők nyilván listával érkeznek, azt 
segítünk összeállítani. A tanár-
nénik pontosan felírják, mit sze-
retnének. Van olyan vásárló, aki 
a jobb minőséget szeretné, de 
van, aki nem teheti meg, nekik 
is próbálunk köztes megoldást 
választani. De van olyan vevőm 
is, aki pont azért jön mindig ko-
rábban, mert szereti elkerülni a 
tömeget – mondta el Hökkönné 
Szabó Andrea, a Varázsceruza pa-
pír-írószer eladója.

Az elmondottaknak megfele-
lően augusztus utolsó hetében 
szinte egymásnak adják a kilin-
cset a vevők az írószer boltokban. 
Az általános iskolás korosztály 
igényei mellett érdekes tendenci-
át lehet megfigyelni a középisko-
lásoknál – ebben szinte minden 
írószer boltban dolgozó egyetért. 
Náluk ugyanis már a divat számít 
leginkább. Lapunk úgy értesült: 
jelenleg a fekete szín a „menő” 
– hátizsákban, tolltartóban és 
füzetekben is – pedig utóbbi te-
kintetében az árak között óriási a 
különbség. Egy átlagos, vonalas 
vagy éppen négyzetrácsos A4-es 
füzet csupán pár száz forint, míg 
a divatos párja eléri az 1300 – 
1500 forintot is. 

A családok sem egyformán 

élik meg ezt az időszakot, van, 
ahol könnyebben átvészelik, van 
ahol nehezebben. – Pár füzet, 
pár ceruza, könyvborító, nálunk 
ennyiben kimerült a vásárlás. Az 
iskolatáskája, a tornazsákja jó ál-
lapotú volt. Cipőt, tesi pólót kel-
lett venni, mert azt ugye kinövi 
a gyermek. De nem látom olyan 
nagy mértékben drágulni az író-
szereket, nyilván, akinek elsős a 
gyermeke, annak ez egy nagyobb 
beruházás. Vagy, ahol több gyer-
mek van, szintén megterheli 
a szülők pénztárcáját. Vannak 
olyan munkahelyek, ahol létezik 
az iskolakezdési támogatás, az én 
munkahelyem is ilyen – mondta 
el Varga Henriett. 

Több esetben előrelátóak a szü-
lők, vagy szerencsés helyzetben 
vannak, ha segít a nagyszülő, de 
meg lehet örökölni egy két dolgot 
a testvérektől, unokatestvérektől 
is. S mint az a válaszokból kide-
rült, az akciók valóban fontosak. – 
Olcsóbban lehet venni füzeteket, 
ceruzákat. Egész évben gyűjtöge-
tek erre. Ha látom, hogy ceruzák 
vannak, akkor megveszem, ezért 
nem olyan nagy teher most. Ettől 
függetlenül a tavalyi évhez ké-
pest szerintem most minimum 
egy 10 ezressel többet költünk 
most gyerekenként – árulta el 
Bodnár Mátyásné.

Az iskolakezdés során a mun-
káltató is támogathatja alkalma-
zottait, pénzben vagy utalvány 
formájában. Ez nem kötelező a 
munkáltató részére, a vonatkozó 
jogszabályok betartása mellett 
adható. Hazánkban az önkor-
mányzatok is beállnak a sorba 
szeptember előtt, de nem kivétel 
nélkül. Nagykanizsán például is-
koláztatási támogatás van, mely 
egy szociális jellegű juttatás, és 
nem jár alanyi jogon minden-
kinek. Jövedelemtől és az egy 
háztartásban élők számától függ,  
gyermekenként 11.400 forint az 
összeg. De ilyenkor, szinte mint 
karácsony előtt, a karitatív szer-
vezetek is megmozdulnak, isko-
lai felszereléseket, tanszereket 
gyűjtenek, melyeket a rászorulók 
számára juttatnak el.

VINCZE Adél



IKREK (05.22-06.21):  Nyugodtan bevallhatja magának, hiába készített házirendet a családtagjai számára, kudarcot vallott a törekvése. Úgy tűnik, nem veszik önt 
eléggé komolyan. Egyelőre ne próbálkozzon újra, mert nem érdemes.
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FOKOZÓDÓ INVÁZIÓ
A melegebb időjárás miatt idén előbb keltek ki a darazsak, amelyek megnehezítik a hétköznapjainkat. A lapunknak nyilatkozó 
szakember szerint egy országos méretű problémáról beszélhetünk, amely Nagykanizsát is érinti.  

Az év nyolcadik hónapjában 
általában tetőzik a darazsak invá-
ziójának mértéke, azonban az el-
múlt hetekben tapasztalt extrém 
meleg, valamint az idei enyhébb 
tél miatt nagyobb időinterval-
lumban kell a kártevőktől tarta-
ni. Kovács Viktor egészségügyi 
kártevőírtó kiemelte, a probléma 
az egész országot – így Nagyka-
nizsát és környékét is – hatvá-
nyozottabb mértékben érinti. A 
szakember hangsúlyozta, hogy 
rekordszámú megrendelést kap-
nak darázsírtásra, amelyet na-
gyobb mértékben nem érdemes 
házilag elvégezni, mert a laiku-
sok a saját és családjuk egészsé-
gét is veszélyeztetik.  – A darazsak 
folyamatosan keresik a helyet hol 
tudnának megtelepedni, hol tud-
nának kolonizálni. Általában az a 
jó megoldás, hogyha sokszor ott 
vagyunk a területen, amit védeni 

akarunk és már piciben, ping-
ponglabda nagyságú fészkek 
formájában szüntetjük meg a 
problémát, amikor észrevesszük. 
Amennyiben nagy fészkek ala-
kulnak ki, akkor már javasoljuk a 
szakemberek bevonását, mivel a 
bolti szerek nem arra valók, hogy 
megoldják a nagy fészkek prob-
lémáit. Azok a kisebb fészkekre 
jók – tette hozzá Kovács Viktor.

A tapasztalatok szerint a dara-
zsak akár tízezres nagyságrend-
ben is megjelenhetnek egy-egy 
gyümölcsfában. Hazánkban egy-
re elterjedtebbek a fügefák, ezek 
különösen kedvelt „célpontnak” 
számítanak a rovarok esetében, 
ám jellemző az is, amikor egy-
egy épületben raknak fészket. 
Ezeket a lakhelyeket tavasszal 
kezdik el építeni és amennyiben 
nem figyelünk, akár többszintes, 
focilabdaméretű fészkekkel is 

szemben találhatjuk magunkat. 
– A belváros nyilván kevésbé 
terhelt, de még onnan is vannak 
megrendeléseink, ott is meg tud-
nak telepedni a darazsak. Keres-
nek egy száraz területet, ahol az 
eső nem veri el a fészküket. Sok 
épületnek, ingatlannak van olyan 
épületgépészeti része, ami erre 
tökéletes. Kint a periférián, ahol 

már egy kicsit ligetesebb, gyü-
mölcsösebb a terület, onnan jön 
a legtöbb megrendelésünk – nyi-
latkozta Kovács Viktor egészség-
ügyi kártevőírtó.  

A szakértők szerint a darazsak 
elszaporodásának mértéke a kö-
vetkező években a hőmérséklet 
növekedésével tovább fokozódhat.

KÁLOVICS TIBOR

MAGYAR SEGÍTSÉG AFRIKÁBAN
Tagjai vagyunk az Európai Klímaszövetségnek, és egy itteni projekten keresztül ismerkedtünk meg a nyugat-afrikai településsel 
– kezdte Musits Róbert, az IMRO DDKK Nonprofit Kft. ügyvezetője. A Benini Köztársaság városában egy korábbi belga együttmű-
ködéshez csatlakozhatott a magyar csapat.

A mintegy 150-200 ezres la-
kosú városban mélyszegénység 
uralkodik. Az itt élők nagy része 
analfabéta, és nagyon alacsony 
napi bevétellel rendelkezik. Az  
alacsony életszínvonal ellenére 
rengeteg műanyaghulladék ter-
melődik, az elszállításhoz szüksé-
ges eszközparkot bővítette a ka-
nizsai cég. A hulladékkezelésben 
is nagyon rosszul álltak a telepü-
lésen, korábban a lakosságnál 
keletkező szemét csupán 10 szá-
zaléka került a lerakókra. – Első 
körben ezt, a hulladékkezelés 
fejlesztéséhez való hozzájárulást 
tűztük ki célul és az ott működő, 
a hulladékszállítással foglalkozó 
szervezetnek próbáltuk meg egy 
kicsit az eszközállományát bőví-
teni. Itt nem kell nagy dolgokra 
gondolni, ezek triciklik, tehát 
háromkerekű motorok, hozzájuk 

kapcsolva egy pótkocsi, amivel 
szállítják el a hulladékot, viszont 
ebből többet tudtunk adomá-
nyokból vásárolni, amik nagyban 
megkönnyítik az itteniek dolgát – 
árulta el Musits Róbert.

Emellett a lakosság szemlélet-
formálását is célul tűzték ki a szak-
emberek. Tevékenységük hatásá-
ra a helyiek a műanyaghulladék 
különgyűjtését már elkezdték. A 
hasznosításához különböző aprí-
tó- és présgépeket is adományoz-
tak a városnak. A műanyag-gra-
nulátumokból készült téglákat 
egy edukációs központ felépíté-
séhez használták fel. Ennek célja, 
hogy a jövőben a lakosságnak, a 
diákoknak lehessen különböző 
környezettudatos programokat 
megvalósítani. Ezt a központot 
hamarosan napelemmekkel is 
ellátják, hiszen az Egyenlítőhöz 

közel lévő országban rengeteg 
napenergiát tudnak majd termel-
ni. A projekt a Hungary Helps, 
magánadományok és saját forrás 
segítségével valósulhatott meg. 
Ezzel párhuzamosan egy itteni, 
időjárási viszontagságok miatt 
leromlott óvodaépület felújítását 

célzó programot is elindítottak, 
amihez a Nagykanizsai Központi 
Óvoda szülői adománygyűjtése 
is hozzájárult. Musits Róbert hoz-
zátette, további egyeztetéseket 
folytatnak a lehetséges jövőbeli 
fejlesztésekről.

SZABÓ Fanni

fotó: Kovács Viktor



RÁK (06.22-07.22):  Ha nem viselkedik körültekintően, még családi veszekedésekbe is keveredhet a hétvégén. Bár mindenkihez nem lehet alkalmazkodni, de ha 
mégis így tesz, elkerülheti a nagyobb bajt.
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TŰZ A LAKÓTELEPEN

Kigyulladt és teljes terjedel-
mében égett egy négyemeletes 
társasház egyik lakása szombat 
este a Berzsenyi Dániel utcában. 
A lakásban egy fiatal édesanya 
lakott két kisfiával. Információink 
szerint a tűz a gyerekszobából in-
dult, majd rohamosan terjedt át 
a többi helyiségre. A helyszínre 
a nagykanizsai, valamint a zala-
karosi hivatásos tűzoltók vonul-
tak, akik egy vízsugárral, és egy 
létrasugárral fékezték meg a lán-
gokat. Az ingatlan lakhatatlanná 
vált, a benne élők a tűz keletkezé-
sének pillanatában sértetlenül el-
hagyták az ingatlant.  A negyedik 
emeleti ingatlanban tartózkodó 
három személy mellett, további 
22 lakosnak kellett elhagynia az 
épületet. Személyi sérülés nem 
történt.

ÚJABB SZOBOR 
CSINGAHEGYRŐL

Felavatták Bethlen Gábor szob-
rát szombaton, a homokkomá-
romi kegytemplom felé vezető 
út mentén, a történelmi szobor-
parkban. A Csingahegyi Napok 
alkotói a felszentelés után sem 
tétlenkednek, a következő év ter-
vezése már elindult. Megfogyva 
bár, de törve nem, túléltük az 
idei tábort – így nyilatkozott Tislér 
Zoltán, a csingahegyi alkotótábor 
házigazdája a szombati szobo-
ravatás alkalmával. Utalt ezzel a 
hőség okozta kínokra, de arra is, 

hogy a gárda létszáma idén nem 
érte el a megszokottat, többen 
betegségek vagy koruk miatt ad-
ták fel az aktív alkotói tevékeny-
séget. Minden nehézség ellené-
re az idei szobor is elkészült, s a 
szoboravatáson Bethlen Gábor 
életútjával is megismerkedhet-
tek a jelenlevők, majd a mű le-
leplezésekor Nikli Zsolt plébános 
mondott áldást.

MÉG KITART A NYÁR

Nagy siker volt a családi nap 
a kanizsai strandon. A program 
telt házzal zajlott az augusztusi 
hosszú hétvégén. A hűsölni vá-
gyókat különböző szórakoztató 
fellépések és bemutatók várták, 
így a családi napon nem csupán 
a zumbának, de a többi program-
nak is nagy sikere volt. Karácsony 
Károly ügyvezető nem csak e 
nappal, hanem az egész szezon-
nal kapcsolatban elégedetten 
nyilatkozott. – Az idén nagyon 
kedvező volt az időjárás, a júliu-
si vendégszámunk meghaladta 
a szokásost, illetve a bevételünk 
is több, mint 50 százalékkal nőtt, 
ami nagyon kedvezőnek mond-
ható. Eddig még az augusztus is 
kiváló, reméljük a szezon vége 
is hasonlóan pozitív lesz – hang-
súlyozta. Az időjárás előrejelzés 
szerint a meleg idő tartósnak 
ígérkezik, a szeptember igazi 
nyári idővel, 30 fok fölötti maxi-
mumokkal köszönthet be.

ORGONA ÉS NÉPZENE

Sebestyén Márta és Szamosi 
Szabolcs közös hangversenyét 
hallhatta a közönség vasárnap 
este a Felsőtemplomban. A Fil-
harmónia Magyarország szerve-
zésében az orgonajáték, és a népi 
dallamok egybeolvadásának le-
hettek tanúi az érdeklődők. A re-
pertoárban klasszikus és kortárs 
művek is szerepeltek. Az előadó-
páros már jól összeszokott, hosz-
szú évek óta játszanak együtt. 
Sebestyén Márta közel 50 éves 
karriert tudhat maga mögött, 
számos rangos elismeréssel. Az 
orgona és a népzene ötvözése 
elsőként neki is szokatlan ötlet 
volt, mára azonban már úgy lát-
ja, nagyszerűen működik együtt 
a két műfaj. A hangversenyen 
többek között felcsendült Bartók 
Este a székelyeknél című műve, 
Réka dala az István a királyból, 
valamint a Magyar Mise című 
rockoratóriumból is hallhatott 
részleteket a közönség.

NAKKIK A FEJLŐDÉSRŐL

Gazdasági és innovációs nap 
110 percben címmel tartott 
rendezvényt a Nagykanizsai 
Kereskedelmi és Iparkamara. 
A Medgyaszay házban tartott 
eseményen részt vett Parragh 
László, a Magyar Kereskedelmi és 
Iparkamara elnöke. Előadásában 
kiemelte a városi kamarák nél-
külözhetetlen munkáját, szólt az 
ország gazdaságának jövőjéről, 
ami az elnök meglátása szerint 
nagyon kettős. A gazdaság bel-
ső tartóoszlopai ugyan stabilak, 
a külvilág azonban rengeteg 
kockázatot rejt magában. Ennek 
ellenére a számadatok alapján 
az utóbbi fél évhez képest pozi-
tív változáson ment keresztül a 
magyar gazdaság – mondta. A 
Nagykanizsai Kereskedelmi és 
Iparkamara elnöke, Polay József 
szerint a fejlődés és a növeke-
dés kizárólag az együttműködés 
segítségével valósulhat meg. Ez 
pedig nem csak a hazai, de a ha-
táron túli partnerekre is vonatko-
zik. Az eseményen a név szerint 
említett szükséges fejlesztések 
között volt a Science Park, a 74-
es út négysávossá tétele, az új 
Mura-híd megépítése, valamint a 
Zalaszentiván-Nagykanizsa közti 
vasútpálya villamosítása.



ÉRDEKES EMBEREK, ÉRDEKES TÖRTÉNETEK 82.
SZERENCSE FEL! SZERENCSE LE! ILYEN A 
BÁNYÁSZ ÉLETE…

OROSZLÁN (07.23-08.23): Ha nem tud élete legfontosabb kérdéseire választ kapni, akkor esténként figyelje a csillagos eget, és a gondolatait hagyja szabadon szárnyalni. 
A válasz így hamarabb megérkezhet önhöz.
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MI MÉG RINGATJUK 
EZT A BÖLCSŐT!

Bányásznapkor, az Olajbányász 
szobornál meggyújtott gázláng 
azt szimbolizálja, hogy még van 
a környéken, Zalában és Somogy-
ban is bányászat, és azok a cégek 
is működnek, mint például a Ro-
tary, akik a kitermeléshez szüksé-
ges háttérinfrastruktúrát biztosít-
ják. Amíg a gázláng ég, addig az 
a remény is él, hogy a bányászat 
fennmarad itt a régióban – nyug-
tázza elöljáróban Török Károly.

– Az általános iskolai osztály-
társaim közül többeknek a szü-
lei az olajiparban dolgoztak, és 
nyolcadikban én is az olajipari 
szakközépiskolába jelentkeztem 
tovább tanulni. Aki ott végzett, 
annak egyirányú útja volt, vagy 
a fúráshoz, vagy a termeléshez 
ment dolgozni, vagy a Miskolci 
Egyetemre tanulni. Az egyetem 
elvégzése után fél évet Gellénhá-
zán töltöttem gyakornokként és 

Közeledik a Bányásznap, az 
iparágban dolgozók ünnepe. 
Felcsendül a Bányászhimnusz 
és egy röpke pillanatra csillogni 
kezdenek a szemek, s a gondola-
tokban átsuhan a munkahelyhez 
való hűség, a pontos és áldozatos 
munkavégzés, a becsületesség 
szem előtt tartása minden kö-
rülmények között. Felidéződik 
a nagy elődök, a példaképek 
emléke, s végül egy oldott han-
gulatú találkozással lezárul a 
nap. Beszélgetésünkben két 
szakember vall a hivatásáról, a 
bányászok ünnepéről: Török Ká-
roly olajmérnök, munkavédelmi 
és tűzvédelmi szakmérnök, a 
MOL Kutatás-Termelés Ágaza-
tának EBK (Egészségbiztonság, 
környezetvédelem) dunántúli 
szakértője, és Németh Zoltán, a 
Rotary Fúrási Zrt. fúrómérnöke, 
a fúrások mélyítésével, kiképzé-
sével, irányításával foglalkozó 
csoportvezető. 

utána kerültem vissza Lovásziba, 
kútjavító mérnöknek. 

– Hol tölti a 74. Bányásznapot?
– Most szombaton Bázakerety-

tyén lesz a nagy családi nap, ahol 
a két MOL-os termelési régió a 
Dunántúlról, együtt ünnepli a 
Bányásznapot. Két dolgot na-
gyon fontos leszögezni. Az egyik, 
hogy a bányászhagyományokat 
nem szabad elsorvasztani. Na-
gyon fontos számunkra, hogy a 
bányászok „Jó szerencsét”-tel 
köszönnek egymásnak és na-
gyon fontos a Bányászhimnusz 
éneklése. Az elődeinktől örökölt 
összes hagyományt fenntartjuk, 
megőrizzük. Ilyenek a szakesté-
lyek, a szakmai napok, amelyek 
mind hozzánk tartoznak. Hogyha 
ebből elveszünk akár egy kicsit 

is, akkor már tulajdonképpen 
eltűnik a történelmünk, eltűn-
nek a hagyományaink. Ezért a 
bányászünnepségek elválasztha-
tatlan része a Bányászhimnusz, 
ugyanúgy mint a „Jó szerencsét!” 
köszönésünk. A Bányászhimnusz 
elkísér a bölcsőtől a sírig. Egy 
bányásztemetésen is szól a Bá-
nyászhimnusz és a klopacska, a 
kopogó, vagy lármafa hangja, 
ami elkíséri őket utolsó útjukra. 
Mi megpróbáljuk a nagykanizsai 
nyugdíjasainknak a temetésén 
is megtartani ezt a hagyományt, 
a Rotaryval közösen van egy kis 
kialakult közösségünk, akikkel 
visszük a klopacskát, és használ-
juk is.

– Merre járt az elmúlt közel 4 
évtizedben, és melyik olajvidék a 

1951-től országosan szeptember első vasárnapján tartják a 
Bányásznapot, az 1919. szeptember 6-án eldördült tatabányai 
csendőrtűz áldozatainak emlékére. A tatabányai bányászat na-
gyon mostoha körülményei, az 1950-es nagy bányaszerencsét-
lenség és az ezek miatti elégedetlenséget akarták csillapítani a 
Bányásznap törvénybe iktatásával.



SZŰZ (08.24-09.23):  A bolygóállások szerint komoly feladatok várnak önre még az ősz elején. Ha ellustálkodta a forró nyári napokat, most még hozzáfoghat otthon 
a nagytakarításhoz, a festéshez.
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legkedvesebb a szívének?
– Mondhatni, az egész orszá-

got bejártam. Nagykanizsai szü-
letésű vagyok, Lovásziból nem 
költöztem el, de a munkaköreim 
nagyon változatosak voltak, mint 
ahogyan a beosztásaim is. Mind-
egyiknek megvolt a maga szép-
sége és a nehézsége. Amiben 
most dolgozom, egy rendkívül 
nagy kihívásokat jelentő terület, 
mert a hatósági elvárások szigo-
rodnak, a biztonsági elvárások 
pedig egyre magasabb szintűek. 
Korábban a munkavédelem terén 
úgyszintén jelentős nehézséget 
okozott, hogy egyre kisebb lét-
számmal kellett ugyanazokat a 
feladatokat elvégezni itt a Dunán-
túlon. Amikor a termelésben dol-
goztam, akkor meg nagy kihívást 
jelentett az öreg olajmezőkben – 
mint Lovászi, meg Bázakerettye, 
ahol már a kitermelés folyama-
tosan csökkent –, még gazdasá-
gosan fenntartani a termelést. 
Kihívásokkal teli időszak volt, de 
mindegyikben megtaláltam azt a 
szépséget, amit rejtettek. 

– Mi zalaiak, még napjaink-
ban is kijelenthetjük azt, hogy 
Bázakerettye a magyar olajipar 
bölcsője? 

– Hogyne! Közép-Európában 
nincs még egy mező, amelyik 
ilyen hosszan és folyamatosan 
tudna termelni 1937-től, egészen 
napjainkig. Nem nagy mennyisé-
get, de termel. Méltán mondhat-
juk a hazai olajipar bölcsőjének, 
és mi még ringatjuk ezt a bölcsőt! 

EGYÜTT ÜNNEPELTÜK, 
HOGY A MUNKÁNK RÉVÉN 
EGYÜVÉ TARTOZUNK

Németh Zoltán, mint kezdő 
fúrómérnök 1985. szeptember 
2-án kezdett el dolgozni. Az eltelt 
évek során a bányamérnöki képe-
sítése mellé munkavédelmi szak-
mérnöki képesítést is szerzett, és 
munkavédelmi vezető lett, aztán 
csoportvezetőként visszatért az 
eredeti szakmájához. Amikor ál-
talános iskolásként meglátta a 
fúrótornyot Miklósfa határában, 
nyomban elhatározta, hogy ola-
jos területen akar dolgozni. 

– ’Hál Istennek, oda is kerültem, 
és az olajbányászat be is fogadott  
– vallja elöljáróban a csoportve-
zető. – Az eltelt 4 évtized alatt 

bejártam egész Magyarországot, 
a kezdet-kezdetén főleg a Dunán-
túlon voltam. Mint kezdő mér-
nök, aktívan részt vettem a nagy-
lengyeli mező szén-dioxidos, a 
világbank által is finanszírozott 
programban. Dolgoztam a barcsi 
nagynyomású gázkútkiképzések 
mellett, a Sávoly Dél-keleti mező 
feltárásán, foglalkoztam a Őri-
szentpéter-Bajánsenye területén 
lévő gázmező fúrásával, feltárá-
sával, kútkiképzésével, ezen kívül 
jártam az Alföldön, ahol éppen 
fúrások voltak. Igazából, ahol el-
kezdtem, ott is maradtam, nem 
változtattam munkahelyet. Meg 
voltam elégedve, és most is meg 
vagyok a munkahelyemmel. Amit 
pályakezdőként szerettem volna 
elérni, az megvalósult.

– Mit jelent önnek a Bányász-
nap?

– A bányászok védőszentje iga-
zából Szent Borbála, a központi 
bányásznap is a Borbála naphoz 
kötődik decemberben. Én a régi 
rendszerben is jónak tartottam, 
hogy szeptember első hétvégé-
je volt a Bányásznap. Igazából 
most már nincs is meghatározva 
a konkrét időpontja, a cégek dön-
tik el, hogy mikor ünneplik meg. 
Szeptember elején lesz a Rotary 
Családi- és Bányásznap, ahol a 
cég vendégül látja a dolgozókat 
és családtagjaikat. Én mindig 
nagyon szerettem a Bányászna-
pot, mert összehozta az embe-
reket, a fiatalokat, az öregeket, a 
nyugdíjasokat, a vezetőket a nem 
vezetőkkel. Együtt ünnepeljük, 
hogy a munkánk révén együvé 
tartozunk. Ez nagyon lényeges. 
Már az egyetemen OMBKE-tag 
lettem (Országos Magyar Bányá-
szati, Kohászati Egyesület). Ez a 
közös hagyományápoló szerve-
zet összefogja a csapatot, hiszen 
közös gondokkal, problémákkal, 
elemekkel próbálunk megküz-
deni, és az ünnepek alkalmával 
ezt vicces, nevetős, mulatós for-
mában kíséreljük meg átélni. A 
Bányásznapon megemlékezünk 
a nagyjainkról is. Kezdhetném a 
sort Szilas A. Pál egyetemi pro-
fesszorommal, aki elérte, hogy 
külföldön, Amerikában is tanít-
hatott. Aliquander Ödön profesz-
szorról is nagyon sok jót tudnék 
mondani, aki a fúrást tanította 
nekünk. Trombitás István vezér-
igazgató volt az, aki a „hóna alá” 

vett, és említhetném Buda Ernő 
bácsit, akit nagyon nagy szak-
embernek tartottam. A cégnél 
nagyon sokat segítette a munká-
mat Cziczlavicz Lajos és Magyar 
József. De nemcsak a munkában 
segítettek, hanem abban is, hogy 
megérezzem, mi az a bányász 
szak, bányász kar, mit jelent bá-
nyásznak lenni és mi a bányász 
összetartás, összetartozás. Az 
egyetemen már kollégaként fo-
gadtak be bennünket és tegez-
tek. A professzor úr már az elején 
megkérdezte, hogy kolléga, hová 
mész dolgozni, mihez van ked-
ved? A mi munkánk rendkívül ve-
szélyes, és azért, hogy mindenki 
épen, egészségesen jusson haza 
a családjához, ahhoz folyamato-
san oda kell figyelni egymásra. 

– Van kedvenc területe?
– A nagylengyeli szén-dioxidos 

kútkiképzés nagyon a kezdet 
kezdetén volt. Ott megtanultam, 
hogy kell félni is ettől az ipartól 
és a veszélyeitől. Az embernek 
tudomásul kell vennie, hogy 
nagy súlyokkal, nagy nyomás-
sal dolgozunk, és vigyázni kell 
egymásra. Nagylengyel nagyon 
lényeges volt az életemben, és 
a barcsi gázkút kiképzés is, ahol 
nagynyomású lyukfejnyomással 
dolgoztunk, ami különösen ve-
szélyes is. Az első 5-10 évemet 
Nagylengyelben és Barcson töl-
töttem, de a Sávoly DK-i olajmező 
feltárása és kiképzése is mérhe-
tetlenül hozzám nőtt. Nagyon 
sok tapasztalatot szereztem ezek-
ből a mezőkből, nehezen tudnám 
megmondani, hogy melyik volt a 
legkedvesebb. Mindig az, ame-
lyik éppen jött.

– Nehéz a szakmájuk, és mégis 
szép!

– Ahogy mondja és még azt ten-

ném hozzá, hogy változatos. Nem 
egyforma egy kút sem, és mind-
egyikből tanulnia kell az ember-
nek, mert ha nem, akkor előbb-
utóbb hibázhat, belebukhat, és 
rossz irányba megy. Az a lényeg, 
hogy minden alkalommal tanul-
junk. Én sem hittem volna, hogy 
magyarországi viszonylatban mi 
vezetjük be először a barcsi me-
zőben a héliumtesztes termelő-
csöves beépítést. A külföldről jött 
szakemberek a mi felügyeletünk 
mellett végezték el ezt a mun-
kafolyamatot. Majd jöttek a CT-s 
műveletek (felcsévélhető terme-
lőcsöves műveletek), ami megint 
világszínvonalú volt a ’80-as évek 
végén és a ’90-es évek elején. 
Bár most már rutinszerűen men-
nek ezek az eljárások, mégis min-
den kút más. A Bányászhimnusz 
is úgy kezdődik, hogy „Szerencse 
fel! Szerencse le! Ilyen a bányász 
élete...” Annak ellenére, hogy 
közösen építettünk ki egy HSE 
biztonsági rendszert, minden lé-
pésére figyelünk egymásnak de 
nagyon függünk a szerencsétől 
is, mert elemekkel viaskodunk. 
Gondolja azt el, hogy a szénaka-
zalba turkálunk bele 1 szalma-
szállal, és ezen a szalmaszálon 
keresztül kell mindent megol-
danunk! A bányászatnak mindig 
megvolt az az összetartó ereje, 
ami ezekből, a bányász összetar-
tozásból, egymás segítéséből, 
hagyományokból épült föl.

– Tehát, ha megszólal a Bá-
nyászhimnusz, csillogni kezde-
nek a szemek...

– Így van, és ezt a családunk is 
így érzi. A bányászok 95 százalé-
ka önállóan is el tudná énekelni a 
Bányászhimnuszt, és ennek meg 
kell maradnia.

BAKONYI Erzsébet



MÉRLEG (09.24-10.23): Nemcsak a kellemes, csillagos esték lesznek jótékony hatással a közérzetére, hanem egy újdonsült ismerősének a kedves szavai is. Fogadja  
érdeklődéssel minden mondatát. 
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SZÍVESEN MEGOSZTANÁM AZT A TUDÁST, 
AMIT A 30 ÉV ALATT FELHALMOZTAM
A Cukorbetegek Nagykanizsai Egyesületét dr. Sebestyén Miklós főorvos hozta létre 1994-ben és hivatalosan 2024 márciusában 
szűnt meg. A cukorbetegek felvilágosítását, oktatását célul kitűző egyesület tevékenységét az egykori elnök, Jaskó József idézte fel. 

saság elnökhelyettese. Így jött 
össze egy kis csapat, melynek 
alapító tagja volt Gazda Zoltánné 
Nusika, a férje Zoli bácsi és Poszo-
vecz József elnök. Az egyesület 
megalakulását az indokolta, hogy 
a cukorbetegek nem tudtak sen-
kihez sem fordulni, ha meg sze-
rettek volna valamit tudni a be-
tegségükről. A megalakulásunk 
után hamarosan több mint 130-
ra nőtt a tagságunk száma. Tagja 
lettünk a Magyar Cukorbetegek 
Országos Egyesületének, évente 
több alkalommal találkoztunk 
egymással és gyakorlatilag mi is 
tanultunk a többiektől.

Oktatást tartottunk minden 
hónap utolsó péntekén a kór-
ház tanácstermében. Az első 
időszakban a főorvos úr szemé-
lyesen tartotta az előadásokat, 
majd Késmárki Nóra főorvos 
asszonyra lettünk bízva, ő lett a 
szakmai irányítója az egyesület-
nek. Szépen, folyamatosan ment 
a munka tovább. Főleg a vezető-
ség tagjaival összeállítottunk egy 
oktatássorozatot, hiszen az volt a 
célunk, hogy hozzánk is fordul-
hatnak bármilyen kérdésükkel 
a cukorbetegek és az alapvető 
dolgokról tudjunk útbaigazítást 
adni számukra. Ment is szépen 
a Covid-járvány megjelenéséig. 
Az más kérdés, hogy időközben 
több helyen is volt az irodánk. 
Az mindig is bántotta a lelkemet, 
hogy a város nem tudott ingyen 
és bérmentve egy kis helyiséget 
adni nekünk, hogy legyen állan-
dó jelleggel egy irodánk. Amit 
kaptunk, azért havonta fizetni 
kellett. Különböző adományok-
ból és a tagdíjunkból éltünk, 

ami az elején 300 Ft volt évente. 
Szerencsére volt jó pár vállalkozó 
a városban, akik tisztességesen 
álltak hozzánk, igaz, az indulás-
hoz a várostól kaptunk egy bizo-
nyos összeget. Utána magunk 
jártunk „kéregetni”.  Sebestyén 
főorvos úr még annak idején 
elintézte, hogy a belgyógyászat 
földszintjén kapjunk ingyen egy 
helyiséget, ahol be tudtunk ren-
dezkedni, és minden csütörtökön 
reggel 8 órától 12-ig valamelyik 
vezetőségi tag fogadóórát tar-
tott, és lehetett kérdezni tőle a 
sorstársainknak. Minden szépen 
ment, de azt tudni kell, hogy a 
cukorbetegek túlnyomó százalé-
ka idős ember. Aztán lassacskán 
jó páran „elmentek”, és egyre 
kevesebben lettünk. Végül a köz-
gyűlés kimondta a Cukorbetegek 
Egyesületének megszűnését. 
Idén márciusban jött ki a teljes 
végzés arról, hogy törölték az 
egyesületet. Ennyi volt a társasá-
gunk 30 éves története. Én az in-
duláskor 43 éves voltam, és egy 
súlyos műtéten estem át, akkor 
lettem cukorbeteg. Időközben az 
országos szövetségen keresztül 
beszereztem olyan professzorok 
előadásait, amik a cukorbeteg-
séggel kapcsolatos szövődmé-
nyekről szóltak. Igaz, eléggé 
tudományos volt mindegyik, s 
miután levetítettük a DVD-t, a 
meghívott orvos közérthetően 
elmagyarázta nekünk, amiről 
szó volt. Azonban az is előfor-
dult, hogy nem ért rá eljönni az 
orvos, ezért előre felkészültem 
az előadások anyagából, és az 
én szavaimmal megpróbáltam 
elmagyarázni az idős emberek-
nek a hallottakat. Úgy hirdettük 
meg az előadásokat, hogy nyilvá-
nos, és bárki meghallgathatta. Ez 
így működött is, de a vége nem 
volt szép. Néha-néha megfordul 
a fejemben, hogy valamit kéne 
tenni, és azt a tudást, amit felhal-
moztam a 30 év alatt, szívesen 

Magával vinné telefonján a 
Kanizsa Újságot?

Telefonjával beolvasva, ezzel a 
kóddal is elérheti az oldalt.

A Kanizsa Újság korábbi számait  elolvashatja  
a Halis-könyvtár weboldalán is. 
Keresse fel a kanizsaujsag.nagykar.hu oldalt.

Én 10 évig 
dolgoztam a 
kórházban, s 
mivel a főor-
vos úr ismert, 
azt javasolta, 
hogy én le-
gyek a tár-

megosztanám, ha meghívnak va-
lamelyik klubba. Kár lenne, ha el-
veszne ez az ismeretanyag, mert 
ahogy elnéztem, az orvosoknak 
nincs ilyenre ideje.  A 130-ból a 
végén 35-en maradtunk egyesü-

leti tagok. Az idő igazolta, nem 
volt rossz elgondolás az egye-
sület létrehozása, és tettük is a 
dolgunkat.

BAKONYI Erzsébet



ÁSÓ, KAPA, GEREBLYE 121.

SKORPIÓ (10.24-11.22):  Ha úgy érzi, hogy valamiképpen stabilizálnia kellene az érzelmi életét, annak éppen most jött el az ideje. Ha kedvesével netán szóba kerül a 
házasság, semmiképpen se hárítsa el a gondolatát. 
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HOSSZÚ FORRÓ NYÁR – ILYENRE 
MÉG NEM VOLT PÉLDA A SZŐLŐBEN  
Még a sokat tapasztalt gazdákat is meglepte az idei esztendő. 
A kevés csapadék és a folyamatos forróság miatt kényszeré-
résben van a szőlő, egy hónappal előbb kezdődött a szüret a 
zalai dűlőkön. A szakemberek szerint a minőséggel nem lesz 
probléma, de a mennyiségnek nem fognak örülni a termelők.

MEZŐGAZDASÁG

A pincék kiürültek itt Zala me-
gyében, a nagyobb borászatok-
nál sincsen nagyon bor, gyenge 
volt a tavalyi esztendő – kezdte 
mondanivalóját Simon Zoltán, a 

fajták vannak a tőkéken, egymás-
ra csúsznak majd az érések, így 
nem lehet pontosan behatárolni 
majd a szedés időpontját.

Hasonló véleményen van a 
témával kapcsolatban a cserfői 
hegyháton gazdálkodó Ábrahám 
János is. Mint fogalmazott: a 

párolgott. Ha most kapnánk egy 
kis esőt, nagyjából a halottnak a 
csók szindrómát jelentené. Ha ez 
így megy tovább, akkor haladunk 
lejtmenetben, és érdemes elgon-
dolkodni a jövőn. Nem kizárt, 
hogy 10 év múlva lengyel boro-
kat fogunk kóstolgatni – mondta 
Ábrahám János.

Az idei év termése kapcsán a 
cserfői borász egyetértett Simon 
Zoltánnal, mi szerint a mennyiség 
jócskán el fog maradni a megszo-
kottól. Hiszen, ha a növény nem 
kap vizet, nem tud táplálkozni, 
se fejlődni, így a szép gyümölcs 
is elmarad. A minőségen áztatás-
sal viszont még lehet javítani a 
cserfői borász elmondása alapján. 
– Ha megvan hozzá a technológia, 
hűtött áztatással lehet a szőlőn 
segíteni. Az extra tartalom ilyen-
kor besűrűsödik. Ha kiveszünk 
egy anyag egységből folyadékot – 
ugye most nem jutott hozzá a nö-
vény – akkor feldúsul, amitől fino-
mabb, gazdagabb lehet az a bor. 
De ehhez némi szakmai ismeret, 
tudás és technológia kell, hogy 
meg tudják valósítani – összegez-
te véleményét a szakember.

Ha a felsorolt problémák nem 

lennének elegendőek az ültetvé-
nyeken, vagy a kis parcellákon, 
a gazdálkodóknak szembe kell 
nézniük a vadkárral. Az amúgy 
is megcsappant termésmennyi-
séget tovább csökkentik elsősor-
ban az őzek, akik előszeretettel 
fogyasztják az illatos, édes cse-
megét. Ellenük védekezni – a la-
punk által megkérdezett borászok 
szerint nem csupán kihívás, szinte 
lehetetlen.

VINCZE Adél

Zalai Borvidék 
Hegyköz ségi 
T a n á c s á n a k 
elnöke. – Az 
idei év nagyon 
szépen indult, 
nagyon korán 
elkezdett fej-

lődni a szőlő, de a több évtizedes 
tapasztalatom alapján elmond-
hatom, nem emlékszem rá, hogy 
ilyen korán elkezdődött volna a 
szüret, mint az idén. Olyan elő-
fordult, hogy a korai érésű faj-
tákat augusztus 20-a környékén 
már szedték, de én tegnap szed-
tem például Szürkebarátot olyan 
mustfokkal és savtartalommal, 
amit szeptember 15-e tájékán 
szoktunk szüretelni. Azt gondo-
lom, közel egy hónappal előbbre 
van a természet – fogalmazott a 
szakember. Elmondása szerint a 
termelők is türelmetlenek, mi-
vel egyrészt kiürültek a pincék, 
másrészt minél előbb piacra sze-
retnék adni a termékeiket. A Zalai 
Borvidék Hegyközségi Tanácsá-
nak elnöke azt is előrevetítette: 
hamarosan nem lehet válogatni, 
hogy korai, vagy kicsit később érő 

hatalmas káni-
kulai időszak, 
a hosszan tartó 
30 Celsius fok 
fölötti hőmér-
séklet megin-
dította a szőlő 
érését, sőt, 

kényszerérésről lehet beszélni. – 
Mindegyik fajtának előbbre jön 
a szedése. Azért azt tudni kell, 
ahogy az idő halad az érés ide-
jén, a szőlő savtartalma csökken, 
a cukortartalom folyamatosan 
nő. Az íz, az érték, a beltartalom 
– ami véleményem szerint a leg-
fontosabb – rohamosan megy 
el. Az illatos fajtákkal nagy gond 
lesz – gondolok itt az Irsaira vagy 
a Cserszegi fűszeresre – akinek 
van, nagyon korán és ügyesen 
kellett szednie. Lehűlést, csapa-
dékot pedig továbbra sem vár-
hatunk. Nézegettem most a nap-
lómat, két hetes időközönként 
kaptunk 11-15 mm esőt? Az sem 
felüdülést nem hozott, a földnek 
sem használt, szinte azonnal el-



NYILAS (11.23-12.21): Ha úgy érzi, a törekvései ellenére az anyagi helyzete még nem érte el a megfelelő szintet, ne keseredjen el. Egyelőre ez ellen nem tud semmit 
sem tenni a takarékoskodáson kívül. 
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FOCIAJÁNLÓ

IVÁNCSA KSE  —  FC NAGYKANIZSA
2024. 09. 01. 16:00

FC NAGYKANIZSA  —  MTK BUDAPEST II.
2024. 09. 08. 16:00

MÁSODOSZTÁLYÚ RIVÁLIS ÉRKEZHET
Sorsoltak a labdarúgó Mol Ma-

gyar Kupa „főtáblás” harmadik for-
dulójára, melyben természetesen 
érdekelt lehetett az FC Nagykani-
zsa NB III-as legénysége is. A Ga-
bala Krisztián vezette dél-zalaiak a 
legutóbbi hétvégén, az MK máso-
dik körében egyik „csoport-társa”, 
vagyis az NB III-as Pécsi EAC ellen 
jutott tovább 2-1-es sikerével, 
mindezt a piros-kékek Pécsett 
könyvelhették el.

A hétfőn kora este megtartott 
labdarúgó kupasorsolás a kani-
zsaiakat – szeptember közepére 
– egy másodosztályú riválissal, az 
FC Ajkával hozta össze. A meccset 
gyakorlatilag biztosan az Olajbá-
nyász-stadionban rendezhetik. 

Az FC Nagykanizsának egyébként 
lehet egy kimondottan kellemes 
emléke is jelenlegi kupa-riválisá-
ról. 2019 márciusát írtuk, amikor 
az öles léptekkel az NB II felé ha-
ladó ajkaiakat fogadták Kovács 
Györgyék, s a szintén nem rossz já-
tékosállományú FCN a szezonban 
addig még veretlen FC Ajkát le is 
győzte 1-0-ra az NB III-as bajnoki 
labdarúgó mérkőzés keretében.

Az Ajka akkor az idény végén 
fel is került az NB II-be, s az otta-
ni koncepciót jelzi, hogy azóta is 
a hazai második ligában szerepel-
het. Ehhez persze tegyük hozzá, 
hogy az évekkel ezelőtti NB III-as 
szereplés is mondhatni „kisiklás”, 
bár három esztendős, lehetett ré-

2019. március 23-án az FC Nagykanizsa az NB III-ban legyőzte  
a későbbi NB II-es FC Ajkát hazai környezetben

fotó: Polgár László

TOPDÖNTŐBEN LETT A HATODIK

Kurucz Levente, a Plastex Kani-
zsa Kajak-Kenu Klub kiválósága 
is hivatalos volt a kajak-kenu nem 
olimpiai számainak üzbegisztáni 
világbajnokságára a magyar vá-
logatott tagjaként.

A kanizsai kajakos a vb-t meg-
előző országos bajnokságon K-1 
500 méteren szerzett aranyér-
met, mellyel biztosan kvalifikálta 
magát az ázsiai színhelyű ese-
ményre. Kurucz Levente számára 
ez immár a második felnőtt világ-
bajnokság sportolói karrierjében, 
s bár egy olyan világeseményről 
értekezünk, mely nem olimpiai 

számokat foglalt magában, ettől 
függetlenül azonban jó néhány 
– Párizsból is ismert – olimpikon 
vett részt rajta. Levente fő számá-
ban olyan jól kajakozott, hogy az 
előzetes akadályokat remekül 
vette, így a K-1 500-as elődön-
tőbeli futamából a másodikként 
jutott a fináléba, ahol aztán az 
elkelő hatodik helyezést szerezte 
meg. Az előző vb-jén a nagykani-
zsai sportolónak már volt egy ha-
todik helyezése, akkor a vegyes-
párosok mezőnyében érte azt el, 
mondhatni debütálásként.

POLGÁR László

fotó: MKKSZ

ÚJRAINDÍTANÁK A KANIZSAI 
ATLÉTIKÁT

Néhány napja látott napvilágot 
a közösségi médiában egy felhí-
vás Varga Nikolett oldalán, amely 
a sportok királynőjének helyi fele-
levenítését célozza meg. A plakát 
és az ötlet azonnal népszerű lett, 
rengetegen gratuláltak, még a 
megyeszékhelyi kollégáktól is jött 
biztató szó a fiatal dél-zalai atléta-
edzőnek.  

A pozitív fogadtatás nem meg-
lepő, hiszen korábban szép sike-
reket értek el a Kanizsáról induló 
atléták. Elég, ha csak Parti Tibort 
említjük, aki 1977-ben országos 
bajnok lett távolugrásban, úgy, 
hogy klubtársa, a szintén kanizsai 
kötődésű Kandár Tibor végzett har-
madikként. De a sort még hosszan 
lehetne folytatni, semmiképpen 
sem kihagyva Csóka Jánosné Sas-
vári Gizellát, aki első nagykanizsai 
nőként az 1960-as római ötkarikás 
játékokon a 800 méteres síkfutás 
7. helyét szerezte meg. Gizi néni 
1963-ban költözött Szombathely-
re és a vasi vármegyeszékhely a 
sportág 2024-es, kanizsai újrain-
dulásában is fontos helyszín lesz. 
– Szombathelyre jártam egyetem-
re és ott volt edzőm, a szintén ka-
nizsai kötődésű, Lengyák György, 
aki a Magyar Atlétikai Szövetség 
korábbi utánpótlás vezetője és 
életműdíjas atlétaedző. A kettőnk 
közötti jó kapcsolatnak köszönhe-

tően Gyuri bácsi vállalta, hogy se-
gít, így kezdetben a szombathelyi 
sportiskola részeként alakítanánk 
ki egy kanizsai csoportot, az én ve-
zetésemmel – foglalta össze Varga 
Nikolett, aki korábban országos 
bajnok volt távolugrásban és az 
ifjúsági utánpótlás válogatottba is 
kapott meghívást, az edzősködést 
pedig már 6 éve űzi.

– Fontos leszögezni, hogy min-
den korosztályból várunk gyereke-
ket, leginkább általános iskolából, 
de ha középiskolából érkezik vala-
ki, természetesen ő is maradhat. Az 
első edzés szeptember 12-én, vagy 
eső esetén 13-án lesz a Mindenki 
Sportpályáján. Az időpont 17 óra. 
Úgy gondolom, az atlétika minden 
sportág alapja, így a későbbiekben 
akkor is fontos lehet a gyerekek-
nek, ha végül más sportot választa-
nak. Nálam már sokan érdeklődtek 
és Halász Bence olimpiai szerep-
lése is jót tett az atlétika népsze-
rűségének. Úgy tervezzük, hogy 
heti két edzéssel fogunk elindulni, 
kezdetben a Mindenkin, aztán a 
téli időszakban termi edzésekre 
váltunk – tudtuk meg az edzőtől.

MIKÓ-BARÁTH György

szükről, mivel előtte is stabilan a 
másodosztályban szerepelhetett 
az a klub, mely azt megelőzően 
akkor, s azóta is időnként komoly 

játékerőt képviselő riválisokat tu-
dott felülmúlni a Merkantil Bank 
Ligában.

POLGÁR László



BAK (12.22-01.20): Ha továbbra is csak a munkájára koncentrál, akkor hamarosan jelentős előnyökre számíthat a karrierjében. A megérdemelt jutalomtól szinte 
szárnyalni fog, le sem lehet fékezni a munkatempóját.

2024.08.28. 13SPORT

KIFORRTA MAGÁT AZ ÖRÖKIFJÚ TENISZEZŐK VERSENYE
Mozgalmas volt ez elmúlt hétvé-

ge az Energia Szabadidősport Klub 
teniszpályáin. Ezúttal ott rendezhet-
ték meg az 5. Plappacars-Head-Ka-
nizsa Gejzír Kft. amatőr páros tenisz 
versenyt, mely gyakorlatilag már a 
Dunántúl egyik legnagyobb létszá-
mú teniszeseményévé nőtte ki ma-
gát. Végül az 56 induló – 37 férfi,19 
hölgy – 14 településről érkezett.

Az amatőr teniszezők öt kategó-
riában nevezhettek, egyben nem-
zetközivé is alakulhatott a mezőny, 
s a 63 „pluszos” kategória egyben 
a Kondricz Albert Emlékversenyt is 
magában foglalta. A verseny leg-
eredményesebb indulója Vukics 
József (Energia) lett, aki megnyer-
te az emlékversenyt is – Péntek 
Istvánnal (Kanizsa TC) az oldalán – 
és a vegyes páros küzdelmeiben is 
a legjobb lett – a celldömölki Tóth 
Emesével az oldalán.

Női párosban – remek szín-
vonalú mérkőzésen – győzött a 
Strohmayer Beáta-Vukics Vanda 

(Kanizsa TC; Röpte TC) a Bucz-
kó Emma-Fekete Boglárka Míra 
(Pécs; Energia) párossal szemben.

Az 55 év alatti nyílt versenyt, 
három mérkőzéslabdát is hárítva 
nyerte a Walter Péter-Nagy Csaba 
(Energia; Kanizsa TC) egysége a 
fiatalabb Tóth Benett-Kerkai Alex 
(Energia; Zalaegerszeg) duó ellen. 
55 pluszban a marcali Palacskó At-
tila-Fazekas Árpád nyert veretlenül. 
A már említett emlékverseny me-
zőnyében a Vukics-Péntek kettős a 
horvát Mario Vrabecet és a buda-
pesti Radnóti Györgyöt győzte le a 
döntőben. A legnépesebb mezőnyt 
felvonultató – 19 – vegyes páros 
kategóriában a Tóth-Vukics a Vicha 
Anett-Kis Szilárd (Budapest) kettőst 
múlta felül a fináléban, a vigaszon 
pedig a Kriston Beáta-Walter Péter 
(Debrecen-Energia) nyert.

Különböző díjakat is kiosztottak, 
a női versenyzők közül Nagy Dorka 
(Energia) érdemelt külön elisme-
rést, a verseny legfiatalabb férfi 

A vegyes páros amatőr teniszezők sorozata osztatlan sikert aratott

fotó: Polgár László

versenyzője pedig Németh Cson-
gor (Energia), míg legidősebbje 
Simon Kálmán (Budapest) lett, a 
sorozat – évek alatt gyűlő – 200. 
nevezését pedig a Kriston-Walter 
kettős adta le.

– Nagyon jól előkészített pályák 
és klubegység fogadta a verseny-
zőket, tehát az Energia egyesülete 
kitett magáért – fogalmazott Ba-

ranyás Zoltán főszervező. – Min-
denkinek köszönöm a részvételt 
és azt, hogy a nagy meleg miatt 
időnként bekövetkezett csúszáso-
kat türelemmel viselték. Gratulá-
lok külön is Walter Péternek aki a 
születésnapján nyerte meg az 55 
feletti páros és a vegyes páros vi-
gasz kategóriáját.

POLGÁR László

HÁROM ÉVTIZEDES PATINÁN IS TÚL

Immár a 32. Zalakaros Kupa 
női kosárlabda-torna küzdelmeit 
rendezték a település Móra-isko-
lájának tornatermében a Kanizsa 
DKK, valamint a Kanizsai Vad-
macskák szervezésében.

Négy korosztály képviselői mér-
kőzhettek egymással, s a különbö-
ző korcsoportok együtteseinek a 
remek felmérő mellett egyben a 
bajnoki szezonjukra is felkészülés-
sel szolgálhatott a hagyományos 
augusztusi torna. Az egyes kor-
osztályok közül a gyermek – U12-
es – mezőnyben Csata DSE-sikert 
könyvelhetett el, a Kanizsa DKK 
pedig harmadik lett, utóbbi csa-

patból Tóth Panna részesült külön 
elismerésben. A serdülőknél – U14 
– szintén a Csata lett a legjobb, a 
KDKK pedig szintén bronzérmes 
lett, soraikból a legjobbak Kálovics 
Kinga, valamint Zsámár Kata let-
tek. A kadet – U16 – versengésben 
a Kanizsai Vadmacskák SE nyert 
úgy, hogy lényegében nem sokkal 
később a junior – U18 – küzdelmeit 
is behúzta. Kiss-Szabó Eszter, Ké-
kesi Kitti, Szilágyi Luca, valamint 
Németh Luca neve nem csupán a 
mostani különdíjasoknál, de már a 
női amatőr NB I-es bajnokságból is 
ismert lehet.

POLGÁR László

A Zalakaros Kupa női kosárlabda tornán idén is minden  
labdáért megküzdöttek a csapatok

fotó: Polgár László

ZÖLD-FEHÉR SIKER KANIZSÁN

A napokban két, a szezonjára 
gőzerővel készülő férfi kézilabda 
együttes csapott össze városunk-
ban. A Ferencvárosi TC Green Col-
lect és a RK Trimo Trebnje a Kani-
zsa Arénában mérkőztek meg.

A szlovéniai ellenfél hazája baj-
nokságában ezüstérmes volt leg-
utóbb, a közönségcsalogató Fradi 
pedig szezon előtti főpróbájának 
is tekinthette az összecsapást. A 
kanizsai helyszínen mintegy 800 
néző lehetett tanúja annak, hogy 

a budapesti zöld-fehérek a fé-
lidőben 18-14-re vezettek, majd 
a meccset 35-32-re nyerték meg 
vastaps közepette.

Információink szerint az orszá-
gos sportvérkeringésbe kerü-
lésnek nincs vége Kanizsán, hi-
szen néhány hét múlva az Aréna 
küzdőterén a felnőtt magyar és 
szlovén női futsal válogatott mér-
kőzhet meg egymással úgymond 
edzőtábor-záró gyanánt.

POLGÁR László



VÍZÖNTŐ (01.21-02.19):  Ha fizikailag túlságosan kifárasztották az elmúlt napok, akkor még mindig találhat gyógyírt magának a felüdülésre. Gyalogolja, vagy  
kerékpározza körbe például a Csónakázó-tavat.

14 KANIZSA ÚJSÁG HIRDETÉS

A 2024. augusztus 14-i  
számunkban megjelent rejtvény megfejtése:

ANNÁL ÉDESEBB A SIKER ÍZE,
MINÉL TÖBBET TETTÜNK ÉRTE.

További híreinket  
megtalálják a

www.kanizsamediahaz.hu oldalon.

KÖVETKEZŐ
VÉRADÁSOK

2024.09.03. 
13:00-17:00 

Vöröskereszt Nagykanizsa Sugár 
út 28. 

Véradásaink időpontját megtalálják a 
Kanizsa TV Lapozójában is!

A véradás mindenki  
számára nyitott.

PROGRAMAJÁNLÓ
MÓRICZ ZSIGMOND MŰVELŐDÉSI HÁZ

Szeptember 7. (szombat)
BAJCSAI KÖZÖSSÉGI TÉR
Dalostalálkozó

Szeptember 10. (kedd) 19 óra
Hanoch Levin – AZ ÉLET MINT OLYAN – ko-
média egy felvonásban
- A Csillagfény Produkció előadása
A házaspár éjszakai, több menetes, sír-
ni- és nevetnivaló élet-halál har- cáról 
szól Hanoch Levin izraeli szerző íróilag 
és színpadilag bravúros színdarabja. Az 
emberi párkapcsolatok olyan mély és 
igaz alaphelyze- téről beszél, amellyel 
legalább is egyszer nagyon sok férfi és 
nő szem- besült, szembesül, vagy szem-
besülni fog élete folyamán.
Játsszák: Havasi Klári, Türei Márk, Garzó 
Béla Az előadást 14 éven felüli nézőink-
nek ajánljuk ! Az előadás hossza: 90 perc 
szünet nélkül

Az alábbi készpénz-helyettesítő  
eszközöket fogadjuk el a Kanizsai  

Kulturális Központ intézményeiben, a 
saját szervezésű rendezvényekre:  

SZÉP kártya, bankkártya
Kérjük, további információért 
látogasson el weboldalunkra!

www.kanizsaikultura.hu

HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI KÖZPONT

Szeptember 5., 12., 19., 
26. (csütörtökönként) 
10 óra MARGARÉTA MÓKA – Ölbeli játékok 
0-3 éveseknek Vezeti: Vajda Margit
Tel.: +36-30/6160-847

Szeptember 5. (csütörtök) 18 óra
A NŐ ÉS A HÖLGY – Görög Ibolya proto-
kollszakértő előadása
Jegyár: elővételben 3.000 Ft, az előadás 
napján 3.500 Ft
Jegyek kaphatók a HSMK jegypénztárában 
és a www.jegy.hu-n. Bankkártyás fizetési 
lehetőség!

Szeptember 6., 20. (péntekenként) 17 óra 
GÉMKAPOCS TÁRSASJÁTÉK KLUB
Vezeti: Temesi Róbert és Szűcs Sándor

MEDGYASZAY HÁZ

Szeptember 3. (kedd) 14 óra
ZALA VÁRMEGYE 1000 ÉVE ÉS MIND-
SZENTY ÉLETKAPUK – roll-up kiállítás
Megnyitja: Farkas Ildikó, a Nemzeti Műve-
lődési Intézet Zala vármegyei igazgatója. 
Megtekinthető: szeptember 16-ig

Szeptember 7. (szombat) 10 – 17 óra
AZ ALEXANDRA KIADÓCSOPORT SZÉPSÉG-
HIBÁS ÉS AKCIÓS KÖNYVVÁSÁRA
Több mint 15 000 különféle könyv már 100 
Ft-tól lesz elérhető a vásáron.



HALAK (02.20-03.20): Ne várjon a Telihold bíztatására, hanem lépjen a tettek mezejére. Ha egy táncos estre invitálják a barátai, ne amiatt kéresse magát, hogy nem 
tud táncolni.

2024.08.28. 15REJTVÉNY
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VADDISZNÓPÖRKÖLT ÉS DÖDÖLLE 

Második helyezést ért el a 
zalamerenyei falunapon meg-
rendezett főzőversenyen a helyi 
Pörkölt ördögök csapata. A 10 
fős társaság tavaly mutatkozott 
be először a falunapon, s azóta 
sokat gyakoroltak. Időnként főz-
tek maguknak bográcsban, meg 
grilleztek is. A gasztronómiai ese-
ményen most Nagy Lilla Vivien, 
Nagy Martin Ivó, Császár Dávid és 
Könczöl Kíra Hanna főztjét díjazta 
a zsűri. 

A VADDISZNÓPÖRKÖLT  
HOZZÁVALÓI:
20 dkg füstölt szalonna, 3-4 na-
gyobb fej vöröshagyma, 3-3 db 
paprika és paradicsom, 3 gerezd 
fokhagyma, 3 kg vaddisznóhús, 2 
ek disznózsír és 1 dl száraz vörösbor. 

FŰSZEREK:
Ízlés szerint: só, bors, kakukkfű, 
majoránna, kömény, borókabo-
gyó, őrölt vargányapor és őrölt 
pirospaprika. 

ELKÉSZÍTÉSE:
A szalonnakockákat lepirítjuk, 

hozzárakjuk a felkockázott vörös-
hagymát és azzal is tovább pirít-
juk. Hozzákeverjük a vadhúst és 
addig sütjük, amíg levet enged. 
Ezután belerakjuk a felszeletelt 
paradicsomot, a paprikát, majd 
az őrölt pirospaprikát és felöntjük 
annyi vízzel, hogy az egészet el-
lepje. Ízlés szerint fűszerezzük, és 
hozzáadjuk a fokhagymát is. Az 
egészet készre főzzük, és a leg-
végén hozzáöntjük az 1 dl vörös-
bort. Felforraljuk és dödöllével 
tálaljuk. 

A DÖDÖLLE HOZZÁVALÓI:
1 kg burgonya, víz a főzéshez, 30 
dkg liszt, ízlés szerint só.

ELKÉSZÍTÉSE:
Sós vízben puhára főzzük a 

megtisztított, felkockázott bur-
gonyát, majd leszűrjük és csak 
annyi vizet hagyunk rajta, hogy 
ellepje. Visszatesszük a tűzhely-
re, és folyamatos lassú keverés 

közben hozzáadjuk a lisztet. 
Addig keverjük, amíg egységes 
masszát kapunk. Ha a massza 
kihűlt, evőkanállal galuskát szag-
gatunk belőle, végül hagymás 
zsíron mindkét oldalát ropogósra 
pirítjuk. A tányérat díszíthetjük 
paradicsommal, rozmaring szál-
lal, vagy akár tejföllel is. 

BAKONYI Erzsébet
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